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PROLÓG – ZAMYSLENIE SA PREDSEDU
AMAVET

Rok 2022 nám, azda definitívne, 
priniesol ústup dlhej pandémie 
a návrat k bežnému fungovaniu, na 
ktoré sme sa všetci tak veľmi tešili. 
Ústup pandémie však, žiaľ, nepriniesol 
ľudstvu automaticky bezpečnejší 
a lepší svet ani jednoduchší život 
s menším množstvom problémov 
a utrpenia. Svet v roku 2022 čelil 
nevídanej kumulácii krízových 
situácií – od brutálnej vojny za našimi 
hranicami cez energetickú krízu až po 
rekordnú infláciu a z nej vyplývajúcu 

krízu ekonomickú. Zas a znova platí, že naše prežitie do slova a do 
písmena závisí od riešení podložených odbornými poznatkami, faktami 
a racionálnymi argumentmi, ktorých spoločným menovateľom musí byť 
dobro, ľudskosť a odmietnutie násilia. Zas a znova sa ukazuje, aké sú pre 
náš praktický život potrebné veda a vzdelanie. Máme dôvod zamýšľať 
sa nad ich podporou klásť si otázku, či robíme dosť pre ich rozvoj. 

Tento beh na dlhú trať začína prácou s mladými talentmi, ktoré je nutné 
včas podporiť, usmerniť a viesť, aby mohli neskôr priniesť bohaté plody 
pre spoločnosť. Budúcich vedcov je nutné motivovať už od útleho veku 
a práve tomu sa už 33 rokov venuje naša asociácia AMAVET. V dnešnom 
svete, ktorý často preferuje povrchnosť a okamžitý úspech, je dôležité 
ukázať mladým potrebu vzdelania, ktoré je náročným, kontinuálnym 
procesom, ktorý má množstvo rovín. 

Formálny vzdelávací proces realizujú školy na všetkých úrovniach od 
primárnej po vysokoškolskú. Nemenej dôležité je však dopĺňať tento 
formálny proces aj neformálnymi metódami a postupmi, a to je práve 
priestor, kde sa naplno realizuje AMAVET. V neformálnom vzdelávaní 
je často viac nadšenia i entuziazmu, čo vytvára predpoklad pre jeho 

úspech. Je v ňom výrazne prítomný aspekt dobrovoľnosti, a to nielen 
u žiakov či študentov, ktorí robia aktivity nad rámec svojich školských 
povinností. Mimoriadny a nezastupiteľný význam má práca tých, 
ktorí mládež v mimoškolských vzdelávacích aktivitách podporujú. Sú 
to predovšetkým úžasní učitelia, ktorí v AMAVET kluboch po celom 
Slovensku neváhajú pracovať viac, než by museli, lebo vedia, že to má 
zmysel a prinesie ovocie. Nezastupiteľné je aj zázemie, ktoré mládeži 
vytvára rodina, predovšetkým rodičia. Synergia týchto všetkých faktorov 
je predpolím pre úspech procesu vzdelávania v jeho celku. Zároveň je 
utvrdením, že podporovať vzdelávanie nielen v jeho formálnej podobe 
má zmysel a že výsledky dosiahnuté dlhodobou trpezlivou a poctivou 
prácou predstavujú tú ozajstnú hodnotu a úžitok. Veľmi sa teším, že 
nasledujúce strany tejto výročnej správy potvrdzujú, že aj v roku 2022, 
napriek nie vždy ľahkým situáciám a okolnostiam, proces neformálneho 
vzdelávania prostredníctvom AMAVET-u fungoval a priniesol svoje 
plody.

Doc. JUDr. Marián GIBA, PhD., predseda AMAVET
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AMAVET SYSTÉM – HRAVÝ EXPERIMENT 
AKO NÁSTROJ VZDELÁVANIA

Asociácia pre mládež, vedu a techniku (AMAVET) v roku 2022 už 32 
rokov vytvárala neformálnym vzdelávaním deťom a dospievajúcej 
mládeži priestor k tomu, aby mali možnosť vo voľnom čase rozvíjať 
svoj osobnostný aj odborný potenciál. AMAVET je na Slovensku 
lídrom v neformálnom vzdelávaní. Hravý experiment je základom 
neformálneho vzdelávania AMAVET-u.

Činnosť AMAVET-u je možné rozdeliť do piatich základných pilierov, 
ktoré na seba prirodzene nadväzujú ako funkčný systém:

1. klubová činnosť

2. popularizačné aktivity

3. súťaže pre deti a mládež

4. dobrovoľnícka práca mládeže

5. vzdelávacie aktivity

AMAVET hravo a tvorivo motivuje deti k vlastnému bádaniu a tvorbe 
vedátorských projektov. Najmä organizovaním rôznych súťaží vytvára 
pre žiakov základných a stredných škôl z celého Slovenska priestor na 
sebarealizáciu. Pri príprave na súťaž žiaci odhaľujú vlastné schopnosti 
tým, že hravým spôsobom bádajú vo všetkých oblastiach života. Už 
od ranného veku je pre dieťa prirodzená otázka PREČO? Toto využíva 
AMAVET pri organizovaní súťaží v prírodných a technických vedách, kde 
si žiaci niekedy ani neuvedomujú, že bádajú a hrajú sa na vedátorov. 
Otázkou PREČO prebúdzajú v sebe prirodzenú túžbu mladých ľudí po 
poznávaní a hľadaní odpovedí na otázku AKO.

V roku 2022 zorganizoval AMAVET už 25. ročník súťaže FESTIVAL VEDY 
A TECHNIKY AMAVET, kde súťažia žiaci ZŠ a SŠ najskôr na krajských kolách, 
z ktorých postupujú na celoslovenské finále a odtiaľ tí najlepší svoje 
vedátorske projekty obhajujú na svetových súťažiach a prehliadkach. 
A veru, veľmi často s výbornými výsledkami!

Pri tejto príležitosti sme súťažiacich na celoslovenskom finále 25. ročníka 
postavili aj pred kameru, aby sa so svojimi prácami krátko pochválili aj 
pred tými rovesníkmi, ktorí ešte nenašli odvahu hrať sa s vedou. Určite 
to môže byť motivujúce aj pre učiteľov, ktorí môžu svoje poslanie rozšíriť 
aj tak, že budú viesť hravých žiakov pri tvorbe vedátorských projektov. 
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Pretože v tom, čo uvidíte, veľkú väčšinu žiakov viedli učitelia, ktorým ich 
úspechy dávajú odmenu, za ktorú si síce nič nekúpia, ale cítia zmysel 
svojej práce!

Vplyv faktorov na nosnosť kury domácej v našich domácich chovoch: 

Monitoring hniezdenia bociana bieleho v okrese Stropkov v rokoch 
2012 – 2022: 

Potencionálna úloha zvýšenej expresie α-synukleínu, pri vznniku 
Parkinsonovej choroby:

Inteligentný kurník: 

Použitie fotogrametrie a GPS trackingu v poľnohospodárstve: 

Sú bežné kozmetické prípravky atraktívne alebo repelentné pre 
kliešte?: 

Pavučina - biomateriál budúcnosti:

KrasliCNC: 
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ČLENOVIA A ANALÝZA AKTIVÍT

Počet okresov: 39

Počet AMAVET klubov: 50

Počet členov do 30 rokov: 3539

Počet členov nad 30 rokov: 193

Počet základných kolektívov: 166

Počet stretnutí základných kolektívov: 3056

Počet podujatí: 913

Jednodňové podujatia: 781

Viacdňové podujatia: 58

Pobytové podujatia: 8

Vzdelávacie podujatia: 39

Medzinárodné podujatia: 27

Informačné podujatia: 31

UČITEĽ SLOVENSKA 2021 
– JANKA ŠOŠOVIČKOVÁ V TOP 10

Komenského inštitút Živice v 
septembri 2021 vyhlásil 4. ročník 
ocenenia Učiteľ Slovenska, ktorého 
cieľom je upozorniť na výnimočné 
pedagogičky a pedagógov. Pandémia 
a vojna na Ukrajine kladú aj na našich 
učiteľov obrovské nároky. Ukázalo 
sa, ako je veľmi dôležité, aby vedeli 
promptne reagovať na vzniknuté 
situácie, boli ochotní učiť sa nové veci, 
ale hlavne - aj v náročných časoch hľadali 
cesty, ako vzdelávať svojich zverencov. 
 

Do 4. ročníka prišlo takmer tisíc nominácií od verejnosti, z ktorých 
odborná porota najskôr vybrala 30 naj-učiteľov a potom aj TOP 10. Vo 
finálnej desiatke sa umiestnilo 7 žien a 3 muži, pričom porota hodnotila 
najmä to, ako dokážu pri výučbe zohľadňovať individualitu žiakov a či sú 
ochotní skúšať nové inovatívne metódy.

Nás AMAVEŤÁKOV teší, že sa medzi nimi umiestnila aj Janka 
Šošovičková, vedúca AMAVET klubu 966 v Novej Dubnici!!! 

Pozri video - 

 

50 193

3539 913
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CENA DIONÝZA ILKOVIČA PRE AMAVEŤÁČKU MIRKU FERETOVÚ

MINISTER ŠKOLSTVA OCENIL TRI
VÝNIMOČNÉ PEDAGOGIČKY 

Z rôznych kútov Slovenska pricestovali do Bratislavy tri výnimočné 
učiteľky aby si prevzali z rúk ministra školstva Cenu Dionýza Ilkoviča 
za rok 2021. Absolútnou víťazkou sa stala učiteľka chémie Elena 
Kulichová z Novák. Ďalšími dvoma finalistkami, vybranými odbornou 
porotou, sú matematikárka Mária Dományová z Michaloviec a Miriam 
Feretová, ktorá učí biológiu v Prešove.

Cenu Dionýza Ilkoviča každoročne udeľuje Nadácia Dionýza Ilkoviča 
a je určená pre pedagógov a nepedagogických pracovníkov, ktorí sa 

venujú rozvoju talentovaných žiakov v oblasti prírodných vied v rámci 
mimoškolskej činnosti. To znamená, že so žiakmi po zvonení pracujú 
na experimentoch a pripravujú ich na domáce aj medzinárodné 
prírodovedné súťaže. Vedúca AMAVET klubu 957 v Prešove Mirka 
Feretová má za sebou úžasné výsledky o čom svedčí aj toto video: 

Po odovzdaní cien nám naša amaveťáčka Mirka povedala: „Veľmi 
si vážim nielen ocenenie Cena D. Iľkoviča, ktoré som získala, ale aj 
čas strávený so vzácnymi ľuďmi, ktorých som mala možnosť pri jeho 
odovzdávaní stretnúť. Znamená pre mňa ďalšiu motiváciu pre prácu 
s mladými ľuďmi a potvrdenie, že asi svoju prácu robím dobre. ☺ 
Dnes potrebujeme možno viac ako doteraz pozitívne správy a táto je 
jednou z nich ☺.“

Cena Dionýza Ilkoviča bola udelená už piatykrát. Avšak až teraz ju 
odovzdal do rúk finalistkám osobne minister školstva. „Práve uplynulé 
obdobie nám ukázalo, ako veľmi potrebujeme ľudí, ktorí pracujú 
vo vedných odvetviach - či už hovoríme o vedcoch a výskumníkoch, 
ktorí hľadajú lieky na ochorenia a spôsoby, ako im predchádzať, 
alebo hovoríme o lekároch, ktorí nás liečia z ochorení, alebo sú to 
informatici a vývojári technológií, vďaka ktorým sme, aj napriek 
tomu, že sme boli zatvorení doma, sa mohli spojiť so svojimi blízkymi 
a komunikovať s nimi. Na začiatku kariéry všetkých týchto ľudí stáli 
učitelia. Boli to učitelia, ktorí mladého človeka nadchli, prebudili  
v ňom záujem o vedu či výskum a pomohli tak vychovať talentovaných 
ľudí dneška. Cena Dionýza Ilkoviča oceňuje práve takýchto učiteľov,” 
povedal po odovzdaní cien minister školstva, vedy, výskumu a športu SR 
Branislav Gröhling.
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Finalistky Ceny Dionýza Ilkoviča 2021 

Miriam Feretová - 

PROFIL AMAVEŤÁKA – ALEX VALACH
– NAŠLI SI HO KRIMINALISTI

Každý rok v rubrike AMAVET eRevue 
„Profil AMAVEŤÁKA“ predstavujeme 
formou rozhovorov už nielen úspechy 
AMAVET-u ako celku, ale najmä kto za 
týmito úspechmi sú, ako premýšľajú 
a konajú, a vlastne prečo to robia...

V roku 2022 som si zobral na mušku 
Ing. Alexandra Valacha. Nie náhodou. 
Nepoužil som na to strelnú zbraň, ale 
obyčajné pero, presnejšie dnes už 
počítač a mailovú komunikáciu. To, že je 
Alex v rodine amaveťákov známy, niet 

pochýb. V tomto čase sa však dostal do povedomia aj širokej verejnosti. 
Našli si ho „kriminalisti“ – ak tak môžem s troškou nadnesenosti nazvať 
CSIRT.SK (Computer Security Incident Response Team Slovakia). Je 
to vládna jednotka pre riešenie počítačových incidentov v Slovenskej 
republike. Bola zriadená podľa zákona o kybernetickej bezpečnosti 
ako organizačný útvar Ministerstva investícií, regionálneho rozvoja a 
informatizácie SR. Ako a prečo si našli nášho amaveťáka a čo-to z jeho 
súčasného života sa dozviete v nasledujúcom rozhovore s Alexom.

•	 Tak začnime tým, ako a prečo si Ťa našiel tím z CSIRT-u?

Ešte v roku 2019 som sa zúčastnil Letnej školy kyberkriminality, ktorú 
organizovala Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach. Zavolal ma 
tam môj súčasný bakalár, študent bakalárskeho štúdia, ktorého vediem 
a kolega. Bol to skvelý zážitok. A práve tam boli aj zástupcovia CSIRT-u 
a moji súčasní kolegovia. Vymenili sme si kontakty a ja som sa rozhodol 
pracovať pre vládnu jednotku CSIRT.SK.

•	 Čo očakávaš, aké výsledky z Tvojej „misie“ v CSIRT-e?

Ten najjednoduchší cieľ je byť užitočný pre svoje okolie. Konkrétne je 
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to zvyšovať povedomie o kybernetickej bezpečnosti a robiť preventívne 
opatrenia. Platí to ako u lekára, že prevencia je jednoduchšia ako liečba. 
Keďže takmer všetci používame zariadenia pripojené do Internetu, tak 
je dôležité, aby sme sa aj v tomto priestore chránili. Takisto ako sa 
chránime vo fyzickom priestore. Keď nechceme, aby nám niekto odcudzil 
auto, tak ho zamykáme, ale v kybernetickom priestore nebýva každý 
taký dôsledný a to často aj preto, lebo nevie, že si má to auto zamknúť. 
V kybernetickom priestore môže človek prísť napríklad o osobné údaje, 
ktoré sú abstraktné, ale stále môžu byť zneužité a treba si na ne dávať 
pozor.

•	 Vysokoškolské vzdelanie si úspešne absolvoval na Fakulte 
informatiky a informačných technológií STU v Bratislave (FIIT). 
Tu si aj zostal pracovať ako odborný asistent, kde sa pripravuješ 
na doktorandúru. Aká je Tvoja špecializácia a prečo si si ju 
vybral?

Špecializáciu mám trochu inú ako prácu, ale to je z historického 
hľadiska, lebo rozširujem vysnený projekt ešte z čias bakalárskej práce. 
Skôr či neskôr budú samosprávy zapájať do infraštruktúry aj senzory. 
Najjednoduchší príklad je verejné osvetlenie, ktoré automaticky pošle 
správu, že má pokazenú žiarovku a príslušný pracovník ju príde vymeniť, 
aby bolo bezpečnejšie chodiť po danej ulici aj po zotmení. A práve to 
je hudba budúcnosti, na ktorú potrebujeme pripraviť technológie 
z hľadiska škálovateľnosti a bezpečnosti.

A prečo táto oblasť? Babkina kamarátka bola doma sama, spadla, 
poranila sa a nemohla si privolať pomoc. Myslím si, že to bolo v roku 
2018 keď EUROSTAT vydal štatistiku o tom, že to zažíva 60 percent ľudí vo 
veku nad 60 rokov a niekedy sú následky trvalé. Tak sme začali s mojim 
školiteľom skúmať technológie, ktoré by pomohli tomu predchádzať 
alebo upozornili by na takú situáciu. 

Dnes už riešim viac monitorovanie procesov, napríklad vo výrobnej 
hale, ale myšlienka upozorniť človeka na neželané situácie mi zostala 
a postupne sa snažíme vrátiť aj k pôvodnému cieľu. 

•	 Kedy si sa rozhodol študovať na FIIT-ke a prečo?

Na FIIT som sa dostal vďaka tomu, že som bol ocenený na súťaži Junior 
Internet AMAVET. Na svojej budúcej fakulte som strávil dva dni a celkom 
sa mi tam pozdávalo. Vďaka bodom z ocenenia v súťaži, ktoré som získal 
ku prihláške na školu, som si nevyberal inú vysokú školu a automaticky 
som šiel do Bratislavy. Urobil by som tak znovu. Som veľmi spokojný.

•	 AMAVET si objavil ako súťažiaci na JUNIOR INTERNETE (JI). 
V ktorom roku to bolo a ako si sa o AMAVET-e dozvedel?

Bolo to v roku 2015. O súťaži som sa dozvedel od pani učiteľky na našej 
škole. Tá mi povedala, že mám poslať projekt, na ktorom som vtedy 
pracoval, dnes už neexistujúci web a že nemám čo stratiť. Na súťaži 
som sa zoznámil s Dávidom Richterom a on ma pozval aj na ďalšie akcie 
AMAVET-u. ☺

•	 V AMAVET-e je už tradíciou, že mnoho úspešných súťažiacich 
zostáva pracovať v občianskom združení ako dobrovoľník. Ty 
nie si výnimkou. Opäť ma zaujíma práve Tvoja motivácia byť 
dobrovoľníkom pre AMAVET?

Pre mňa je základom vracať a posúvať ďalej to dobré, čom som zažil. 
Mne veľmi pomohlo to, že som sa mohol zúčastniť súťaže Junior 
Internet a že sa mi niekto na strednej škole venoval. A práve toto je 
vec, ktorú úplne prirodzene chcem vrátiť. Trochu investovať svoj čas do 
mladých ľudí, ktorí to potrebujú ako soľ. Veď nakoniec keď raz budem na 
dôchodku, tak chcem, aby o mňa bolo dobre postarané - ako rozprávka 
o 3 grošoch. ☺ 

•	 Čo by si z týchto skúseností poradil svojim nasledovníkom?

Neviem, z akého dôvodu, ale mladí ľudia sú veľmi nastavení na 
neomylnosť, že sa nesmú v ničom pomýliť a musia byť dokonalí. Možno 
to robia sociálne siete, neviem, ale v realite sa na chybách učíme. A to je 
dôležitá vec, ktorá často chýba mladým. Ak to nevyšlo na prvý raz, skús 
ďalej. Treba byť trpezlivý a pracovať na sebe. Nič nepríde samé. Pekným 
príkladom je šoférovanie. Ak mi niekto vbehne do cesty a musím prudko 
zabrzdiť, tak neodhodím vodičský preukaz s tým, že do auta už nikdy 
nenastúpim. Idem ďalej, ako v živote.
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•	 Uvidíme Ťa opäť aj na blížiacom sa 17. ročníku súťaže JUNIOR 
INTERNET 2022?

Určite sa tam vidíme. A zase asi v úlohe moderátora s Dávidom 
Richterom. Je to taká významná udalosť, na ktorú sa vždy veľmi 
teším. A každý rok tam vidím šikovných mladých ľudí s úžasnými 
projektami.

•	 Čo by si odkázal žiakom, ktorí váhajú sa prihlásiť do súťaže JI ?

Prihláste sa, nemáte čo stratiť. ☺ Je to najlepšia investícia akú môžete 
na strednej škole urobiť. Šikovní ste všetci, každý v inom smere a robte 
to, čo vám ide dobre. Ľudia si vás všimnú a nájdu si k vám cestu. ☺

•	 Aký je Tvoj vzťah - práca a súkromie?

Vravím, že som jeden z najšťastnejších ľudí na svete. Práca s mladými 
ma veľmi baví a je pre mňa aj náplňou a zadosťučinením. Človek sa snaží 
ostatným dať to, čo sám nezažil a veľmi mu to chýbalo. Je to krásny 
pocit, keď niekomu pomôžete a o chvíľu vás prerastie. ☺ A pre mňa, 
ako učiteľa, jeden z najkrajších pocitov v práci. V súkromí rád robím to, 
čo je úplne ďaleko od informatiky a techniky. Aspoň sa snažím. ☺

•	 Ako využívaš čas mimo prácu? Ktorá forma relaxu Ti prinesie 
najväčšie uspokojenie?

Obyčajný normálny život bez počítača, kde si môžem sadnúť a navariť, 
čo chcem, zasadiť mätu a potom ju v lete obstrihávať, rozprávať sa 
s ľuďmi, ísť na turistiku a nejaká tá fyzická námaha na vyčistenie hlavy. 
☺ Napríklad ťahať z vody takého kapríka je riadna drina.

•	 Určite máš veľa životných cieľov, na ktoré si si zatiaľ nenašiel 
čas. Ale predsa, ktorý z nich mieniš realizovať v najbližšom 
čase?

Podľa mňa je najkrajším projektom chlapa založenie vlastnej rodiny. 
Nájsť si miesto vo svete (ktoré samozrejme stále vidím u nás na 
Slovensku), urobiť ženu šťastnou a vychovať spolu deti, ktoré sa 
nestratia v živote.

•	 Našla sa už taká žena, ktorú urobíš šťastnou?

Ešte nie.

•	 Je niečo v Tvojej profesionálnej práci, čo by si s odstupom času 
urobil inak?

Myslím, že nie. Každá pracovná skúsenosť ma posunula.

•	 Na čo som sa nespýtal, a mal by som?

Chcem len povzbudiť, aby sa čitatelia nebáli robiť chyby a byť otvorení, 
veľa sa pýtať, používať zdravý sedliacky rozum a nezatvárať srdce 
po nedobrej skúsenosti. Na všetkom, čo stojí za to, treba poriadne 
pracovať a nikto nám nikdy nesľuboval, že to bude jednoduché a vždy 
ružové. Robte to, v čom ste dobrí a tú cestu si nájdete postupne sami. 
Komunikujte a nebojte sa byť otvorení novým skúsenostiam.

Za úprimný rozhovor ďakuje Ján Nemec



VÝROČNÁ SPRÁVA AMAVET 2022

2120

PROFIL AMAVEŤÁKA – ŽIVOTNÉ NÁHODY?

V ďalšom rozhovore sa 
vrátime trošku viac do 
minulosti a spýtame sa 
prečo to robili a čo im to po 
dlhých rokoch dalo.

Nie náhodou som použil 
množné číslo. Budú dvaja 
amaveťáci: Mgr. Alena 
Moravcová a Mgr. Ján 
Polča. Tip sme dostali od 

PaedDr. Mirka Vojteka, vedúceho AMAVET klubu 655 v Bardejove. 
Alenka je dnes jeho švagriná a Janko je jeho bývalý žiak. Písal sa rok 
1991 a AMAVET mal jeden rok existencie...alebo bolo to už v roku 
1990, keď AMAVET vznikol?

•	 Alenka, ako si dnes spomínate na Vaše členstvo v AMAVET 
klube? 

Členkou v AMAVET-e som sa stala ešte ako žiačka na základnej škole, 
prostredníctvom nášho učiteľa Mira Vojteka. AMAVET vtedy len začínal 
a keďže to bolo už dávno, na podrobnosti si teraz už nepamätám. No 
v živej pamäti mi zostal výlet do Paríža, na ktorý sme išli vďaka tomuto 
členstvu. Cestovali sme autobusom so spolužiakmi, dvoma učiteľmi 
a členmi z iných klubov a spoznávali sme cudzí svet. Bol to môj prvý výlet 
do zahraničia (a nielen môj, pretože dovtedy sa cestovať do zahraničia 
veľmi nedalo) a tak som sa niekedy cítila ako Alenka v krajine zázrakov 
☺. Dodnes si živo spomínam, ako sme s rešpektom stúpali na Eiffelovú 
vežu a z jej druhého poschodia sme obdivovali obrovský Paríž. A potom 
sme utekali dole, pretože sa blížila búrka a my sme sa báli, že nás zachytí 
na veži. Bývali sme v hoteli, kde všetko sa otváralo pomocou čipových 
kariet. Teraz je to normálne, no v tom čase to bolo pre nás niečo úplne 
nové. Toaleta fungovala na semafor ☺. Navštívili sme múzeum Louvre, 
zámok Versailles, prešli sme popod Víťazný oblúk a aj ako malá školáčka 
som si uvedomovala, že takéto chvíle sa tak často opakovať nebudú. 

•	 Janko, rovnaká 
otázka aj pre Vás. Aké 
sú Vaše spomienky na 
začiatky v AMAVET-e?

Teraz asi očakávate nejakú 
obsiahlu odpoveď. Odpoveď, 
že všetko bolo WAU a SUPER 
vás asi neuspokojí. Ale naozaj 
bolo všetko super, nové, 
nevídané... AMAVET priniesol 

nové možnosti, dovtedy nič podobné neexistovalo. Vďaka AMAVET-u 
som sa dostal k prvému počítaču, k prvej 286 – ke... Vďaka exkurziám 
organizovaných AMAVET – om som videl Mníchov, Paríž... 

•	 Na, dnes už historických fotografiách s patinou, máte v ruke 
spájkovačku a na druhej ste pred monitorom možno jedného z 
prvých počítačov. Čo vo Vás vyvoláva pohľad na dávnu históriu 
dnes?

Hmm, neviem si vysvetliť ako som mohol tak rýchlo zostarnúť ☺ Keď 
vidím tieto fotografie, tak musím porovnávať dnešné deti a nás vtedy. 
Dokázali sme sa tešiť z každého aj malého úspechu, vedeli sme sa 
nadchnúť pre vec, všetko nás zaujímalo... Dnes mám pocit, že dnešné 
deti hrozne plytvajú možnosťami, ktoré majú. Všetko len pasívne 
sledujú bez hlbšieho záujmu. 

•	 Alenka, Mirko Vás učil od 5. ročníka. Prezraďte na neho, bol 
prísnym učiteľom? Ako Vás ovplyvnil na ceste do dospelosti?

Miro bol učiteľ, ktorý hovoril potichu, a tak sme aj my museli byť 
ticho, aby sme ho dobre počuli. Nebol prísny, no mali sme rešpekt. 
Ja som mala jeho hodiny rada, vedel zaujať pozornosť nielen učivom, 
ale aj inými informáciami a zaujímavosťami k danej téme. Učil ma 
fyziku a informatiku. V tej dobe počítače nemal hocikto, ani my doma 
sme nemali, ale v škole sme mali dobré vybavenie na tú dobu. Mne 
sa informatika, a všetko s tým spojené, veľmi páčila. Vďaka Mirkovi 
sme mohli so spolužiačkou Aničkou chodiť namiesto niekoľkých hodín 
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výtvarnej, učiť sa kresliť pomocou počítača (teraz už neviem, aký 
kresliaci program to bol), učili sme sa programovať a zapojili sme sa do 
programovacej súťaže. A neskromne poviem, že som vyhrala vo svojej 
kategórii ☺. Pre mňa prítomnosť Mirka v našej škole, a aj samotná 
účasť v AMAVET-e, mi dala nový rozhľad a možnosti. 

•	 Dnes ste Mirkovou švagrinou...

Mirko je teraz manžel mojej sestry. Pri ich zoznámení som nebola, no ich 
chodenie som „ostro sledovala“ ☺ Bola to pre mňa zaujímavá situácia, 
pretože z učiteľa sa zrazu stal môj budúci švagor. Zo začiatku som 
nevedela, či mu mám vykať, alebo mu môžem tykať, ale postupne som 
si zvykla. A náš vzťah sa neskôr posunul ešte do ďalšej úrovne, pretože 
keď som už pracovala ako učiteľka, stal sa Mirko aj mojim kolegom. 

•	 Čomu sa venujete dnes? 

Stala som sa učiteľkou matematiky a chémie. A momentálne som sa 
vrátila na „miesto činu“ a učím na základnej škole v Marhani, kde som 
chodila aj ja, a mojím zástupcom je Janko Polča a riaditeľkou je moja 
sestra a zároveň Mirova manželka Monika.

•	 Janko, Vy ste boli v siedmom ročníku, keď Mirko Vojtek bol 
Vašim učiteľom. Ako Vás inšpiroval do života?

Pomôžem si hláškou z jednej skvelej českej filmovej komédie. Pán 
učiteľ Vojtek priniesol do školy „ nový svěží vítr“ . Odrazu sa vďaka 
nemu objavili nové veci, tuctová dedinská škola sa stala priekopníkom 
vo využívaní počítačov pri vyučovaní atď. Vďaka nemu som pričuchol  
k elektronike, mohol sa prvýkrát popáliť spájkovačkou ☺. A aj 
vďaka nemu som si po skončení základnej školy vybral štúdium na 
elektrotechnickej priemyslovke.

•	 Janko aj Alenka, Mirka sme už dosť „ohovorili“, ale zo 
všeobecného pohľadu máte pocit, že činnosť v AMAVET-e vás 
vyzbrojila do života, do práce, s nejakou pridanou hodnotou?

Alenka: Činnosť v AMAVET-e bola pre mňa možnosť zažiť niečo nové, 
niečo, čo by som inak nevidela a nezažila. A aj keď sa tomu momentálne 

nevenujem, vždy mi to pripomína, že niekedy stačí len začať a keď 
vytrváme, postupne sa ukážu možnosti ako ďalej napredovať.

Janko: Určite áno... vďaka AMAVET-u som mohol robiť to, čo ma bavilo. 
A baví dodnes.

•	 Pre oboch, čo by ste odkázali vašim dnešným nasledovníkom – 
žiakom, ale aj učiteľom?

Alenka: Nebojte sa skúšať nové veci a buďte vytrvalí, aj keď sa na 
začiatku nedarí!

Janko: Žiakom - máte možnosti, nepremárnite ich. Máte zdroje, využite 
ich. Získavajte informácie, učte sa, nič, čo si osvojíte vám nebude  
v budúcnosti prekážať...práve naopak. 
A učiteľom? Ukazujte cestu... Určite nie všetci dôjdu presne do cieľa, 
ale oplatí sa to☺.

•	 Určite máte obaja veľa životných cieľov, na ktoré vám 
nezostáva čas. Ale predsa, ktorý z nich mienite realizovať  
v najbližšom čase?

Alenka: Dnešná doba je veľmi turbulentná, a preto môj konkrétny cieľ 
je čo najlepšie sa v tejto dobe zorientovať a prispôsobiť sa, aby terajší 
žiaci, ktorých učím, aj napriek sťaženým podmienkam, získali čo najviac.

Janko: Fúúha, nerád si robím nejaké veľké plány. Budem veľmi rád, keď 
skončí táto pandémia a vrátime sa do normálu. Pred pandémiou sme  
v škole mali rozbehnuté rôzne aktivity, ktoré sme museli prerušiť. Veľmi 
dobre sme mali rozbehnutý robotický krúžok, zúčastňovali sme sa 
súťaží – aj na medzinárodnej úrovni. V školskom roku 2017/18 Central 
Europe South Eeast Semifinals, Łódź, Poľsko, v roku 2018, sme obsadili 
1. miesto v celoslovenskej súťaži Robotická liga, v roku 2019 2. miesto 
v tej istej súťaži... A v súkromí ? Nenudím sa, máme dvojročnú dcérku, 
presťahovali sme sa do novopostaveného domu... Všetko sa točí okolo 
toho.

Za úprimný rozhovor ďakuje Ján Nemec
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NOVÝ AMAVET KLUB 978 PARTIZÁNSKE

V roku 2021 pôsobenie lídra 
v neformálnom vzdelávaní na 
Slovensku posilnila existencia nového 
AMAVET klubu. V Partizánskom je 
to už druhý klub, ktorý podporuje 
neformálne vzdelávanie žiakov 
po ukončení vyučovania v škole. 
Vedúcim AMAVET klubu 978 je Ing. 
Karol Csóka, učiteľ Strednej odbornej 
školy A. Baťu v Partizánskom. 
Pokúsim sa niekoľkými otázkami 
z neho dostať motiváciu založiť 
AMAVET klub.

•	 Takže Karol, čo Ťa motivovalo venovať sa žiakom aj po skončení 
vyučovania, založiť AMAVET klub?

Založiť klub vyšlo z požiadavky vedenia školy podchytiť talentovanú 
mládež na škole. Po získaní základných informácii z webu a osobného 
stretnutia s Ing. Barančekom z AMAVET klubu 808 som sa rozhodol 
vypracovať víziu klubu.

•	 Ako si sa dozvedel o AMAVET-e?

Informácie som získal z webu a od kolegu z mestského klubu. Odpozeral 
som si všetky webináre AMAVET-u, ako aj samotné celoštátne finále 
Festivalu vedy a techniky AMAVET, ktoré sa konalo v roku 2020 online. 
Taký silný impulz som dostal z prezentácie klubu z gymnázia Vranov nad 
Topľou.

•	 Aké boli v prvom roku existencie klubu Tvoje ciele? Podarilo sa 
Ti ich zrealizovať?

Nakoľko v roku 2020 bolo dištančné vzdelávanie od októbra až do mája  
v roku 2021 som išiel podľa svojej vízie klubu. V celku sa mi to aj podarilo, 
teraz som pred poslednou etapou realizácie. Samotné založenie sa 

podarilo do konca roka 2020. Vytvoril sa základný tím troch kolegov, 
vrátane mňa a pripravili sme okruhy činnosti.

•	 Máš podporu na škole pre činnosť AMAVET klubu?

Áno, mám podporu, hlavne v zástupcovi riaditeľa Ing. Gubku, pomohol 
mi pri formovaní tímu.

•	 Klub je v podstate organizačná jednotka občianskeho 
združenia Asociácia pre mládež, vedu a techniku (AMAVET), 
s čím je spojená aj určitá administratíva. Ako to vnímaš ty? 
Dnes má AMAVET po celom Slovensku 54 klubov. Nemôže to 
byť odrádzajúci faktor pre vznik ešte väčšieho počtu AMAVET 
klubov?

Odporučil by som vypracovať jednoduchý manuál pre nové kluby 
a funkcie koordinátorov, uľahčilo by to vznik nových klubov.

•	 Si vedúcim klubu už rok. Nachádzaš si čas aj na seba, svoje 
záujmy, koníčky, relax?

Nachádzam a našiel som v práci pre vyhľadávanie talentov určitú 
sebarealizáciu. Je to v správnom rozdelení času a stanovení životných 
priorít medzi prácu a rodinu.

•	 S čím nás chceš prekvapiť a rozšíriť aktivity AMAVET-u v Tvojom 
pôsobení v roku 2022?

Po úspechu na celoštátnom finále Festivalu vedy a techniky AMAVET, 
postavenom na žiakoch končiacich ročníkoch, je to výzva pre mladších 
členov klubu posunúť latku náročnosti vyššie. Bol skonsolidovaný 
nový tím a tým aj výzvy do oblasti robotiky, virtuálnej reality a umelej 
inteligencie. Po účasti na celoštátnom finále festivalu som nadobudol 
dojem, že som sa správne rozhodol a idem možno niekedy tvrdo za 
cieľom, ale stojí to za to.

Zhováral sa a za rozhovor ďakuje Ján Nemec.
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PROFIL AMAVEŤÁKA – JANKA VAVREKOVÁ

V rubrike AMAVET eRevue „Profil 
AMAVEŤÁKA“ vám formou rozhovorov 
predstavujeme už nielen úspechy 
AMAVET-u ako celku, ale najmä kto za 
týmito úspechmi sú, ako premýšľajú 
a konajú, a vlastne prečo to robia...

AMAVET klubu 939 v Revúcej je mladým 
klubom. Jeho vedúcou je Mgr. Janka 
Vavreková. Ešte dnes si spomínam ako 
sme jej v roku 2018 boli odprezentovať 
jeden z našich štrukturálnych projektov, 
a už vtedy sme vycítili, že energiou 
v tomto náročnom regióne nešetrí. 
Ponúkli sme jej spoluprácu aj pri založení 
AMAVET klubu. Stalo sa. Klub pôsobí pri 
ZŠ J.A. Komenského v Revúcej.

Veľký počet rómskych žiakov na škole limituje aj prácu učiteľa. Preto 
pri ponuke z AMAVET klubu 959 od Anky Kravárovej nezaváhala ani 
na chvíľku. Deti v Revúcej vybavili kvalitnými repasovanými počítačmi, 
notebookmi úplne zdarma. Áno, zas je reč o „Podaj notebook ďalej!“.

•	 Janka, začnem priamo otázkou, čo pre Vás a Vašich žiakov 
znamenala takáto ponuka?

Ponuka počítačov pre naše deti nás príjemne prekvapila a veľmi potešila. 
Máme deti, ktoré by radi pracovali a zapájali sa aj do mimo vyučovacích 
aktivít, ako sú rôzne projekty, ale doma nemali takú možnosť. Počas 
dištančného vyučovania učitelia začali pracovať s rôznymi digitálnymi 
nástrojmi, ktoré potom využívali aj počas prezenčného vyučovania 
v rámci domácej prípravy detí. Deti bez vhodnej techniky však túto 
možnosť doma nevedeli využiť. Darované počítačové zostavy im 
umožnili plnohodnotne sa zapojiť do vyučovacieho procesu.

•	 Ako to zmenilo správanie sa detí, keď zrazu mali na stole 
počítač, a aj zdarma?

Deti si ponúknutú možnosť veľmi vážili. Sú to skromné deti a videli 
sme v ich očiach radosť. A ich rodičia boli tiež vďační, najmä keď videli 
spokojnosť svojich detí. Keďže mali k dispozícii počítače, odzrkadlilo sa 
to aj na ich výsledkoch v učení! Ich prospech sa viditeľne zlepšil!

•	 Vedeli by ste poradiť aj svojim kolegom v iných regiónoch 
Slovenska, ako motivovať deti k lepším študijným výsledkom?

Motivovať v dnešnej dobe deti ku akejkoľvek činnosti je ťažké. Vyplýva 
to z celkovej situácie, ktorú prežívame. My sa snažíme využívať vo 
vyučovaní prvky zážitkového vyučovania, pri ktorých deti ani nevedia, 
že sa učia. Mám v tejto súvislosti pekný zážitok, keď som šla odfotiť 
prvákov v rámci ich projektového vyučovania na tému Zmysly. Na moju 
otázku, ako sa im páčilo dnešné vyučovanie mi malá prváčka s úsmevom 
odpovedala, že oni sa predsa dnes neučili ☺ Výsledkom „neučenia“ 
boli nové vedomosti a krásne projekty. Myslím, že týmto smerom sa 
dá uberať aj vo vyšších ročníkov, ale prax ukazuje, že treba starostlivo 
vyberať vhodné predmety, na ktorých je to vhodné. Nám sa osvedčila 
biológia, geografia, menej matematika, či slovenský jazyk. 

•	 Je možné pracovať na aktivitách v klube aj po školskom 
vyučovaní? Nemáte toho dosť počas formálneho vyučovania?

Učitelia bežne pracujú s deťmi aj po skončení formálneho vyučovania. 
Samozrejme, že nie všetci, ale práve tí zanietenci, ktorí vedú aj rôzne 
záujmové krúžky. Je to samozrejme náročné, ale napríklad práve teraz 
sú deti viac ochotné a dychtivé po rôznych aktivitách, ktoré im počas 
uplynulých dvoch rokov chýbali.

•	 Aké podoby neformálneho vzdelávania fungujú u Vás 
najlepšie? 

Pred pandémiou jendoznačne vyhrávali rôzne exkurzie a poznávacie 
výlety, ku ktorým sa chcem čo najskôr vrátiť. Ďalej sú to tiež malé 
workshopy a tiež športové aktivity v najrôznejšej podobe.
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•	 Aký je Váš vzťah - práca a súkromie?

Tak tu mám ešte dosť „rezervy“ v tom zmysle, že moje súkromie sa dosť 
prelína s prácou a doma ešte riešim plno vecí, na ktoré nezvýšil čas, 
resp. ktoré sa v práci riešia ťažko. 

•	 Ako využívate čas mimo prácu? Ktorá forma relaxu Vám 
prinesie najväčšie uspokojenie?

Veľmi rada čítam historické romány a vďaka nášmu labradorovi 
a staffordovi mám postarané aj o každodenné prechádzky na čerstvom 
vzduchu.

•	 Určite máte veľa životných cieľov, na ktoré ste si zatiaľ nenašli 
čas. Ale predsa, ktorý z nich mienite realizovať v najbližšom 
čase?

Moje životné ciele sú aktuálne zamerané na moje deti, vytvoriť im 
podmienky na získanie kvalitného vzdelania.

•	 Je niečo vo Vašej profesionálnej práci, čo by ste z odstupom 
času urobili inak?

Určite, človek sa učí a neustále nadobúda nové skúsenosti. So svojou 
profesionálnou dráhou som vcelku spokojná. Možno, keby som žila 
vo väčšom meste, kde je viac pracovných príležitostí, tak som mohla 
vyskúšať viac pracovísk. Ale zásadne neľutujem nič.

•	 Na čo som sa nespýtal, a mal by som?

Myslím, že ste obsiahli v otázkach celkom dosť, takže ma nič nenapadá. 
Ďakujem za oslovenie a prajem čitateľom pokojný život a veľa úspechov.

Za úprimný rozhovor ďakuje Ján Nemec

ZAMRZNUTÉ BUBLINY Z NOVÉHO AMAVET 
KLUBU 979 V KEŽMARKU

Keď sme nahovárali učiteľku prvého stupňa zo ZŠ Nižná brána 
v Kežmarku Janku Šiškovú, aby založila na škole AMAVET klub, nebolo 
to len preto, aby sme rozšírili počty amaveťákov. Roky sme ju poznali 
ako učiteľku, ktorá sa doslova HRAJE so svojimi žiakmi NA VEDU! 
A taký je aj už 32. ročný AMAVET. Stále hravý! Je teda prirodzené, že od 
nového roka je už medzi nami ako vedúca nového AMAVET klubu 979. 
Napríklad tu je jeden z dôkazov jej hravého prístupu k deťom od 6 do 10 
rokov, s ktorými sa hrá na vedu:

Čo vraví o svojich foto-výtvoroch Janka?
Pre mňa zima je dokonalá, ak v januári poriadne mrzne. Ak mrzne tak 
dokonale, že si dokážeme prisnežiť vodou z termosky. Sú to krásne 
hmlové efekty.
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Ale tá najdokonalejšia zimná chvíľa nastane, keď mráz maľuje 
nádherné ľadové kvety na bublinkách z bublifuku. Sú to tie najkrajšie 
neopakovateľné obrázky na krehkých bublinách. Dokonalá krehká krása.

A v čom spočíva tajomstvo obrázkov na bublinkách? Je to roztok vody, 
cukru, saponátu, mráz ideálne okolo -10°C a nekonečná trpezlivosť. ☺

MEDZINÁRODNÝ FESTIVAL UČITEĽOV
SCIENCE ON STAGE 2022 PRAGUE

Medzinárodné stretnutie učiteľov prírodovedných predmetov 
Science on Stage 2022 Prague (SonsS) bolo 24 - 27. marca 2022 
v Prahe. Na jednom mieste sa stretlo približne 400 učiteľov. Ako sa 
hovorí - s rovnakou krvnou skupinou, tých, ktorých práca je zároveň aj 
koníčkom. Takou je aj Mgr. Janka Šišková, vedúca AMAVET klubu 979 
pri ZŠ s MŠ Nižná brána Kežmarok, ktorá učí deti už na prvom stupni 
ZŠ sa hrať s vedou. Tu je jej zážitok zo SonsS v Prahe:

„Počas štyroch dní sme si navzájom vymieňali svoje skúsenosti 
s vyučovaním STEM (veda, technológie, inžinierstvo a matematika). 
Učitelia z celej Európy a Kanady predstavili svoje vyučovacie postupy, 
námety, skvelé projekty, ktorými sa navzájom motivovali. 200 projektov 
bolo rozdelených do 7 kategórií. Slovensko malo na festivale 5 projektov. 
Výber projektov na festival SonS v Prahe prebiehal online. Národného 
kola sa zúčastnilo približne 20 kreatívnych učiteľov. Jeden z vybraných 
projektov, projekt Lucie Dovalovej – Kryštalizácia a dotyk svetla – získal 
v Prahe cenu divákov. 

Ja som bola na festivale v kategórii Joint projects – je to kategória, 
kde tím tvoria učitelia z dvoch rôznych krajín. Náš projekt vyberala 
medzinárodná porota SonS.
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Počas online vyučovania, sme spolu s moju kolegyňou a priateľkou, 
učiteľkou gymnázia zo Stříbra v Českej republike, vytvorili projekt 
Vedecká abeceda od detí pre deti. Na každé písmeno abecedy sme 
vybrali kľúčové slovo v anglickom jazyku a potom moji žiaci 1. stupňa 
zo ZŠ s MŠ Nižná brána v Kežmarku pripravili experiment pre žiakov 
Gymnázia GOAS Stříbro a naopak. Takto sme sa vzájomne inšpirovali 
k bádaniu, lebo každý kolektív na opačnej strane PC obrazovky našiel 
aj nové bádateľské riešenie. Žiaci doplnili experiment tiež o piktogram, 
zaujímavosti, alebo históriu. Vytvorili sme tak zbierku 58 pokusov. 

Žiaci sa navzájom poznajú aj osobne. Stretávajú sa vo finále 
medzinárodnej súťaže Pohár vedy, takže pre mňa, ako učiteľku, bolo 
veľmi príjemné sledovať rovesnícke vyučovanie naprieč dvomi krajinami. 
Som veľmi rada, že som mohla byť súčasťou výnimočného festivalu: 
Učitelia – učiteľom....

Priniesla som si veľa nových nápadov, motivácie, experimentov pre moju 
prácu, spoznala som učiteľov, ktorí mi „rozumejú“ ☺, ktorí robia niečo 
podobné ako ja a veľmi sa teším, že som spolu s mojou projektovou 
partnerkou Jitkou Soukupovou dokázala zaujať a inšpirovať mnoho 
kolegov z celej Európy. Je to naozaj skvelý pocit. 

Ďalší ročník SonS 2024 bude vo Fínsku a my už teraz máme vymyslenú 
novú tému. Naši mladí výskumníci sa tak majú na čo tešiť a veríme, 
že aj porota o dva roky bude vnímať náš nový projekt ako prínos pre 
najmladších žiakov a študentov a dá nám príležitosť prezentovať našu 
prácu opäť.“

JUNIOR INTERNET AMAVET 2022
AMAVET VYTVORIL PRIESTOR PRE VÝNIMOČNÝCH ŽIAKOV

V OBLASTI IT A DIGITÁLNYCH ZRUČNOSTÍ

Na 17. ročníku jedinečnej konferenčnej súťaže JUNIOR INTERNET 29. 
- 30. apríla 2022 súťažilo so 44 projektami 52 žiakov, ktorí postúpili 
na celoslovenské finále do Bratislavy. Po dvoch rokoch súťaženia 
formou online si mohli súťažiaci konečne „pozrieť priamo do očí“ 
a v prezentácii, ktorá bola ohraničená 3 a pol minútami, presvedčiť 
členov odbornej hodnotiacej komisie o výnimočnosti toho-ktorého 
projektu.

Šesť kategórií umožnilo každému nadšencovi v online priestore objaviť 
svoj talent v informačných technológiách. Organizátori ponúkli zmerať 
si sily s rovesníkmi (ZŠ a SŠ) v šiestich kategóriách: JuniorWEB – webové 
stránky, JuniorDESIGN – digitálne grafické práce, JuniorBLOG – blogy a 
vlogy, JuniorAPP – mobilné aplikácie, JuniorLEARN – weby a aplikácie 
využiteľné vo vzdelávaní. V šiestej kategórii JuniorTEXT súťažnú tému 
vyhlásili v spolupráci so Zastúpením Európskej komisie na Slovensku - 
„Plán obnovy a odolnosti: Slovensko podľa mňa.“
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Opäť môžeme konštatovať, že Junior Internet AMAVET sa stal 
pre súťažiacich odrazovým mostíkom do online sveta, tentokrát 
už sedemnásty rok! Priebeh súťaže výstižne zhodnotil predseda 
hodnotiacej komisie Ľuboš Demovič: „Po dvoch ročníkoch súťaže 
Junior Internet, kedy žiaci museli prezentovať svoje projekty zo svojich 
domácnosti, sa stretli osobne „face-to-face“ v priestoroch FIIT STUBA. 
V mene hodnotiacej komisie môžem konštatovať, že prezentované 
projekty boli na kvalitnej úrovni, prekvapili nás viaceré projekty od 
žiakov základných a stredných škôl. Tri a pól minútové prezentácie boli 
plynulé, svižné a niekedy až vysoko profesionálne. Oceňujem podnetnú 
a konštruktívnu diskusiu s otázkami od hodnotiacej komisie, ako aj 
od samotných účastníkov národného finálne prostredníctvom aplikácie 
Slido. Absolútny Junior Internet, tzv. víťaz víťazov, sa stal projekt 
OmegaBot (Simon Čarný). OmegaBot je dvojrozmerná plošinová hra, 
ktorej cieľom je zachytiť vizuálny dizajn starších hier z 90-tych rokov 
použitím pixel artu a inovovať ju pomocou možností dnešných poznatkov, 
vylepšení a vytvoriť tak umelecký zážitok, ktorý si hráč užije.“

Záštitu nad súťažou prevzali Vladimír Šucha, vedúci Zastúpenia Európskej 
komisie na Slovensku a Emil Fitoš - prezident IT Asociácie Slovenska.

Víťazi, ktorých ocenili Cenou dekana FIIT STU, získali súčasne dostatočný 
počet bodov k prijatiu na štúdium FIIT. 

Súťažnú konferenciu JUNIOR INTERNET AMAVET podporili Accenture 
Nadačný fond – Nadácia Pontis a hlavné mesto SR – Bratislava. 

Video záznamy:
         1. deň súťaže:                    2.  deň súťaže:           Vyhlásenie výsledkov: 

Ján Nemec
Foto: Gréta Zubová

JUNIOR INTERNET AMAVET 2022
Z POHĽADU JEDNÉHO Z VÍŤAZOV

28. a 30. apríla som v Bratislave zabojoval na finále národného kola 
Junior Internet AMAVET na Fakulte informatiky a informačných 
technológii STU. Ako jediný z 212 prihlásených projektov som postúpil 
až v troch kategóriách. Čakali ma teda tri prezentácie, a keďže som 
s mikrofónom ešte predtým neprezentoval, mal som aj trošku stres.

Prvú prezentáciu sa mi podarilo „úspešne“ pokaziť, keď som preskočil 
z úvodu textu skoro až na záver. Druhú prezentáciu som preto celú 
čítal, čo taktiež nebolo najlepšie. V sobotu ráno ma čakala tretia 
prezentácie v kategórii Blog. Odhodlal som sa aj vďaka podpore 
spolusúťažiacich, ktorých som tam spoznal, ísť prezentovať úplne bez 
textu a čisto komunikovať s porotou. Podarilo sa a táto prezentácia 
vyšla najlepšie. Vyhodnotenie prebehlo výborne a mne sa podarilo 
získať 1. miesto v kategórii Blog a taktiež 3. miesto v kategórii Learn. 
 
Junior Internet bola fyzicky aj psychicky najnáročnejšia súťaž akej som 
sa doteraz zúčastnil. Bola to súťaž s výbornou organizáciou na vysokej 
úrovni. Tieto dva dni mi dali neskutočne veľa zážitkov, skúseností a 
spoznal som niekoľkých mladých a ambicióznych ľudí, s ktorými som sa o 
úspechu mohol porozprávať. Tá atmosféra a pocit výhry sa jednoducho 
nedajú opísať. Som toho názoru, že každý je v niečom dobrý, pre 
niekoho to je tanec, futbal, matematika. Ďakujem organizácii AMAVET 
za šancu ukázať ostatným, že aj ja som dobrý v tom, čo robím.  

Michal Pazúrik, Námestovo
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REGIONÁLNE KOLO FIRST LEGO LEAGUE

Členovia AMAVET klubu 549 obsadili v regionálnom kole robotickej 
súťaže FIRST LEGO League na Slovensku v školskom  2021/2022 
v kategórii Robot dizajn 1. miesto.

Matúš Oravkin a Richard Dudek, 
členovia AMAVET klubu 549 
v Martine sa dňa 22. apríla 2022 
zúčastnili regionálneho turnaja 
FIRST LEGO League v kategórii 
Challenge, ktorý sa konal na Fakulte 
riadenia a informatiky Žilinskej 
univerzity v Žiline (UNIZA).

Základným cieľom robotickej súťaže 
„FIRST LEGO League Explore“ je 

zoznamovať deti s reálnymi problémami dnešného sveta. Dvoj až 
10-členné tímy sú vedené svojím trénerom, ktorý má k dispozícii tzv. 
sprievodcu všetkými stretnutiami v rámci prípravy na súťaž. Tréner 
so svojím tímom spoločne diskutujú o daných problémoch, deti hľadajú 

riešenia a následne 
svoje výsledky 
prezentujú prostred 
níctvom nimi vytvo 
renej prezentácie  
tzv. „ShowMe Pos 
ter“. 

Náš tím s názvom 
„Fazkiz“, pracujúci 
pod vedením trénera 
Ing. Jozefa Ristveja, 
st., získal v kategórii 

Dizajn robota (Robot Design Award) 1. miesto. 

Jozef Ristvej, st., AMAVET klub 549 v Martine

AMAVET KLUB 958
IŠIEL S ROBOTMI DO PRAHY

Žilinský AMAVET klub 958 - The Benders si už v minulosti obľúbil 
robotickú súťaž “Pražský robotický deň”. Po dvojročnej odmlke 
sme opäť naplánovali návrat do Prahy, čo sa nám aj vďaka podpore 
grantového programu AMAVET konečne podarilo.

Robotický deň je 
m e d z i n á r o d n á 
súťaž amatérskych 
robotov v Česku, v 
roku 2022 už 17-ty 
krát, usporiadaná 
M a t e m a t i c k o -
fyzikálnou fakultou 
Karlovej univerzity 
Praha a združením 

Robonika. Pre súťažiacich bolo pripravených množstvo súťaží - sledovanie 
čiary, záchrana medveďa, sklad kečupov, zbieranie pukov, upratovanie 
hračiek, sumo, cestná hliadka a robocarts. V zásade môže byť každá súťaž 
rozdelená na dve kategórie - roboty postavené výhradne z robotických 
stavebníc (napríklad Lego Mindstorms, Vex, Merkur a iné) a výtvory 
vybudované úplne od podlahy podľa návrhu svojich tvorcov s využitím 
rôznych elektronických komponentov a vlastných konštrukčných prvkov. 
S robotmi zo stavebníc môžu súťažiť najviac stredoškoláci, no pri robotoch, 
ktoré nie sú postavené zo stavebníc nie je vekové obmedzenie na členov 
tímu a zapojiť sa môže naozaj každý. Zaujímavosťou sú aj dve súťaže, 
kde je možnosť súťažiť aj s robotom ovládaným diaľkovo - Toy Cleanup 
Beginner a Roadside Assistance Beginner. Je to veľmi motivujúce hlavne 
pre mladšie ročníky, pre ktoré sú tieto kategórie aj určené. Samostatnou 
otvorenou súťažou je aj prezentácia vlastného projektu. 

Z nášho AMAVET klubu 958  sa do Kongresového centra vypravila 
skupina 6 členov spolu s vedúcim klubu. Do kufrov sme na súťaži pribalili 
3 robotov pre kategórie Line Follower, Bear Rescue a Ketchup House. 

http://roboticday.org/2022/
http://robotickyden.cz/2022/souteze/pravidla/
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Súťaž býva vždy počas víkendu, celú sobotu sme venovali homologizácií 
našich výtvorov a úspešnému absolvovaniu kvalifikačných jázd. 
Zvyšný voľný čas sme využili aj na posledné zdokonaľovanie robotov  
a organizátori nás museli od súťažných dráh doslova vyhnať.

Nedeľný program už bol rušnejší, prišlo aj viacero divákov a naše tímy 
sa sústredili na to, aby podali čo najlepší výkon. Máme za sebou predsa 
desiatky hodín príprav a testovania na klubových schôdzkach.

Robot au-tomato v sklade kečupu narazil na nečakané technické 
problémy so senzorom na sledovanie čiary. Jeho autora to ale neodradilo 
a súťaž si naplno užíval. Podarilo sa ich zvládnuť až poobede a to sa 
odrazilo aj na celkovom výsledku.

V súťaži na sledovanie čiary bol priebeh celkom dramatický,  
v kvalifikačných jazdách sa podarilo postúpiť väčšine súťažiacich. Náš 
robot Koliesko štartoval vo finále s najlepším priebežným výsledkom. 
Vo finále a semifinále sa však nečakane žiadnemu súťažiacemu ani po 
opakovaní jázd nepodarilo zvládnuť súťažnú dráhu a tak sa rozhodcovia 
rozhodli zachovať športový duch súťaže a na stupne víťazov sa nakoniec 
nepostavil nikto. Obdivovali sme teda výkony pokročilejších robotov, 
kde zvíťazil slovenský robot z Trstenej.

Veľmi náročnou súťažou býva pravidelne záchrana medveďa. I keď 
zadanie vyzerá jednoducho, máloktorému súťažiacemu tímu sa podarí 
pripraviť plne funkčného robota, ktorý vie spoľahlivo nájsť medveďa  
a vrátiť sa s ním na štart. Náš robot Abby to úspešne dokázal ako jeden 
z mála súťažiacich a tak sa mohol zapojiť do semifinále. Celkovo skončil 
na 4.mieste, z čoho mali jeho autori veľkú radosť a s výkonom svojho 
robota boli spokojní.

Súťaž prebiehala až do večera a do Žiliny sme sa vrátili unavení  
a neskoro v noci. No po nekonečnej Covidovej odmlke sme si prípravu 
aj živý pobyt na súťaži naozaj užili. Sme vďační AMAVET-u za finančnú 
podporu tohto projektu a určite sa do Prahy opäť vrátime. Poteší nás, 
ak na tomto podujatí stretneme aj ďalších amaveťákov.

Ing. Miroslav Pienčák, vedúci AMAVET klubu 958 Žilina

ROZPRÁVKOVÝ LES S AMAVET-OM

Posledná májová sobota bola iná ako obvykle. Ranné vstávanie 
doplnené šálkou kávy ma pripravilo na 230 km cestu do Divína, kde 
funguje AMAVET klub 972 pod taktovkou Ludky Štupákovej. Podujatie 
s názvom Rozprávkový les som vnímala už v minulosti, ale zažiť ho 
naživo – to budem odporúčať každému. Začali sme na nádvorí Zichyho 
kaštieľa v Divíne...

Videla som pobehovať krásne rozprávkové bytosti v pestro farebných 
kostýmoch. Stretla som Asterixa, Šmolkov, Kleopatru, vodníka, 
prasiatka, víly, kapitána Jack Sparrow... Neskôr som si uvedomila, 
že to bolo systematické pobehovanie s cieľom zaujať stanovisko, za 
ktoré zodpovedali deti v duchu si opakujúc texty, ktoré budú rozprávať 
návštevníkom a hlavne svojim rovesníkom alebo aj menším deťom. 
Nadšenie viselo vo vzduchu.

Úctyhodných 32 stanovíšť na úseku 2,5 km smerovalo od Zichyho kaštieľa 
k starej vŕbe pri potoku, k okoliu hradných ruín cez Panskú záhradu, 
Kalváriu, malo na každom stanovišti 3-4 dobrovoľníkov prezlečených za 
rozprávkové postavičky. 

Deti sa vžili do svojich rolí a stali sa odborníkmi na lukostreľbu či 
šermovanie, vysvetľovali ako vidí mucha aj s praktickou ukážkou, 
rozsvietili led žiarovky bez batérií, ukázali ako vnímame okolie len 
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hmatom, pasovali návštevníkov za rytierov a nechýbali ani hlavolamy, či 
športové prekážky, ako behanie okolo prasiatok, vliezanie do väčšej aj 
menšej rúry, opičia dráha...

Vedúca AMAVET klubu 972 Ludka, s nadšením opisovala stanovištia, 
pri ktorých sme sa zastavili. Poznala všetky deti a aj ich spontánne 
vystískala, za podaný výkon. Pán starosta a zároveň bývalý učiteľ, biológ, 
nás sprevádzal po stanovištiach, občas odbehol skontrolovať nejakú 
rastlinku alebo priniesol agát so sladkou šťavou a chutnali sme ako deti. 

Prejsť rozprávkovým 
lesom trvalo asi 3-4 
hodiny, ako komu. Mne to 
trvalo dlho, snažila som 
sa všetko vyskúšať a zistiť 
čo deti vedia. A vedeli!

„Asi 120 nedokonalých 
pubertiakov vytvorilo 
dokonalý rozprávkový 
svet, aby potešili drobcov, 
ktorých nepoznajú.“ Takto 
to zhodnotila Ludka 
a spokojne sa usmievala. 

Už len dodám, že tých drobcov s rodičmi tam bolo veľmi veľa a z rôznych 
okresov.

O rok odporúčam všetkým navštíviť malebný kraj obce Divín a nechať sa 
vtiahnuť do rozprávkového lesa.

Videla som symbiózu inštitúcií ako je obec, základná škola, AMAVET 
klub a vzájomnú pomoc, ktorou sa obdarovali pri realizácii podujatia, 
za čo im patrí obdiv a vďaka. Prajem si, aby takúto príjemnú spoluprácu 
mali všetky AMAVET kluby na Slovensku.

Gabriela Kukolová, riaditeľka AMAVET

FESTIVAL ŠTYROCH ŽIVLOV AMAVET 2022
5. ROČNÍK PROJEKTOVEJ SÚŤAŽE ŽIAKOV 

ZÁKLADNÝCH ŠKÔL SLOVENSKA

Asociácia pre mládež, vedu a techniku (AMAVET) pripravila 5. ročník 
súťaže s názvom Festival 4 živlov AMAVET 2022 (F4Ž), ktorý prepája 
vedné disciplíny za pomoci štyroch živlov a podporuje k prirodzenému 
učeniu sa detí základných škôl. 93 žiakov z 23 škôl z celého Slovenska 
prihlásilo do súťaže 56 projektov. Na jednom projekte mohli pracovať 
jeden, dvaja alebo traja autori. Vďaka nadpráci 26 učiteľov, ktorí 
vedú deti aj po vyučovaní, mohli mladí vedátori ukázať svoj talent na 
prírodné a spoločenské vedy 3. júna 2022 v Zážitkovom centre vedy 
Aurelium v Bratislave.

„Na Festivale 4 živlov AMAVET sa zúčastní každý rok veľa zvedavých 
detí s túžbou ukázať, čo vymysleli, objavili alebo vyrobili, s odhodlaním 
porozprávať ako sa dopracovali k svojej hypotéze, či sa potvrdila alebo 
nie a prečo. Súťažiaci si samy zvolia myšlienku, čo chcú skúmať, ako to 
chcú skúmať, aký postup zvolia a kedy to chcú urobiť. Veľmi často stojí 
pri žiakoch skvelý, chápajúci učiteľ alebo rodič, ktorý ich pripravuje pre 
život v 21. storočí, aby mohli tvoriť budúcnosť“, takto sa k prítomným 
žiakom a ich vedúcim prihovorila pri otvorení súťaže riaditeľka 
AMAVET-u Ing. Gabriela Kukolová.

V piatok 3. júna deti, ktoré sa hrajú s vedou, oslávili prvo-júnový deň 
detí hrou na vedcov. A veru, bola to súťaž so všetkým, čo k tomu patrí. 
Nechýbala tréma pred posterovou prezentáciou, ktorá sa stratila hneď, 
keď člen odbornej hodnotiacej komisie začal počúvať ako vidia svet vo 
svojom okolí deti. Hodnotiacich, ktorí v piatok svoj čas venovali deťom 
z viacerých vedných oblastí, nebolo málo – 16. Predsedníčka Odbornej 
hodnotiacej komisie Mgr. Mária Babinčáková z Univerzity P. J. Šafárika 
v Košiciach zhodnotila F4Ž za všetkých takto: „Tento ročník Festivalu 
štyroch živlov bol prvý prezenčný po období pandémie. Bolo to vidieť aj 
na súťažiacich, ktorí sa tešili, že môžu svoje projekty prezentovať fyzicky, 
že sa môžu stretnúť s kamarátmi. Množstvo projektov ukázalo, že ani 
pandémia neodradila žiakov od práce na tom, čo ich baví. Výbornú 
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atmosféru bolo cítiť všade. Komisia mala teda plné ruky práce, aby 
vybrala tie najlepšie projekty. Verím, že sa uvidíme o rok a znova budeme 
môcť spolu robiť a prezentovať to, čo máme radi. Chcem sa poďakovať 
pedagógom za ich prácu so žiakmi. Prajem im veľa sily a nápadov aj do 
ďalšieho školského roka. Budúcich lekárov, vedcov, ministrov majú vo 
svojich triedach“.  

Princípom súťaže F4Ž je prostredníctvom tvorby vedátorských 
projektov podnietiť v žiakoch záujem o bádanie vo všetkých oblastiach 
života. Naučiť ich, aby otázkou PREČO prebudili v sebe prirodzenú 
túžbu po poznávaní a hľadaní odpovedí na otázku AKO. AMAVET takto 
vytvára priestor pre našich talentovaných žiakov, budúcich vedcov, 
čím podporuje ich osobnostný rast a motiváciu zaujímať sa o vedu 
a techniku.

 Sumár projektov nájdete na:                                   Výsledky: 

FESTIVAL 4 ŽIVLOV AMAVET 2022 
OČAMI ÚČASTNÍKOV

V obrovskej konkurencii získali 
naši žiaci Súkromného gymnázia 
v Lučenci v celoslovenskom 
finále výborné výsledky. 
Richard Engler z kvarty získal 
1. miesto za projekt „Tvorba 
jednoduchých čerpadiel 
s využitím 3D tlačiarne“. 
Viktor Poprocký  z IX. M  sa 
umiestnil na 2.mieste za 
projekt „Stirlingov motor 
a pokusy na stlačený vzduch“. 
Aj keď projekt vytvoril Viktor, 
žiaľ pre chorobu ho nemohol 
prezentovať. Študent zo SG 
v Lučenci Matej Bartoš sa  však 
ujal  prezentácie jeho projektu 

tesne pred súťažou a odprezentoval ho s maximálnym nasadením a so 
všetkými jeho pokusmi.

Aj ostatní žiaci Súkromného gymnázia v Lučenci s oduševnením  
a hrdosťou prezentovali svoje projekty pred porotou. Získali radosť 
z objaveného, zdravé sebavedomie a mnoho cenných skúseností. 
Festival amaveťákov sa niesol v duchu výbornej organizácie AMAVET-u. 
Cítili sme sa super po každej stránke. V Aureliu sme si zaspomínali 
na pani učiteľku fyziky Mgr. Ivetu Papcunovú, ktorá svoju životnú aj 
fyzikálnu štafetu múdrosti a zodpovednosti odovzdala 18. mája svojim 
nasledovníkom a ukončila svoju púť životom. Nech sa jej vo fyzikálnom 
a vesmírnom nebi darí. Medzi našimi účastníkmi aj riaditeľmi uvedených 
škôl sa vytvorilo silné puto spolupráce, nadšenia a pomoci. Všetkým 
patrí veľké ĎAKUJEM a gratulujeme.

Mgr. Ľubica Morková
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VALNÉ ZHROMAŽDENIE 32 ROČNÉHO
OBČIANSKEHO ZDRUŽENIA AMAVET

Dňa 21. augusta 2022 sa uskutočnilo Valné zhromaždenie AMAVET 
v Malých Bieliciach. Zástupcovia klubov Asociácie pre mládež, vedu 
a techniku (AMAVET) sa zišli už deň predtým a spolu strávili čas 
v príjemnom prostredí v liečivej geotermálnej vode. Viedli diskusie 
k aktuálnym témam ako napríklad blížiaci sa nový školský rok a možnosti 
neformálneho vzdelávania pre deti a mládež. Podelili sa o skúsenosti 
s výletmi na konci školského roka, táborovými aktivitami počas leta 
a inováciami pravidelnej činnosti v kluboch a základných kolektívoch.

Na Valnom zhromaždení sme prebrali správu o činnosti za rok 2021 
a správu kontrolnej komisie, návrh zásad a spôsob financovania 
v rokoch 2022 až 2023,  zúčtovanie dotácií za rok 2021, rozpočet na rok 
2022, schválenie návrhu na vysporiadanie hospodárskeho výsledku za 
rok 2021 a s ním aj plán rozvoja a činnosti na 5 rokov. 

Večer sme strávili s Vladkom Mešterom, riaditeľom hvezdárne 
v Partizánskom, ktorý nás svojou láskou ku hviezdam doslova strhol 
do vesmírneho priestoru nielen vizuálne, ale nám porozprával 
o galaxiách, možnom živote napríklad na Marse, o pokusoch 
spoznávania vesmíru a raketových dobrodružstvách, ktoré v letných 
táboroch ponúka deťom.   

Tretí deň doobeda bol vyhradený na diskusiu a kreatívne nápady od 
vedúcich a členov klubov, prípadne konzultácie k praktickým veciam 
riadenia klubov ako je účtovníctvo alebo dokumentácia, ktorú vyžaduje 
Ministerstvo školstva, vedy, výskumu a športu SR a podobne.

Spolu zhrnuté a podčiarknuté: boli to 3 výnimočné dni strávené 
s priateľmi v príjemnej atmosfére. Ďakujem všetkým za účasť a teším 
sa na Vás na amaveťáckych podujatiach.

Ing. Gabriela Kukolová, riaditeľka AMAVET

POĎAKOVANIE VEĽMI POTEŠÍ!

Je príjemné, ak si nájdete 
v e-mailovej pošte 
poďakovanie. O to viac, 
ak je to rodič žiaka, ktorý 
vyhral v súťaži AMAVET-u 
a s našim neformálnym 
vzdelávaním drží naďalej 
krok. Kolega Dávid Richter 
sa potešil tomuto:

„Dobrý deň, vážený pán Richter, veľmi pekne Vám ako Dankovi rodičia 
ďakujeme za možnosť natočiť a spracovať minuloročný ročník Festivalu 
AMAVET. Danko je Vám samozrejme k dispozícii aj pre ďalšie aktivity. 
Spracovanie tohto videa spoločne s písomnou teoretickou časťou 
by mala byť jeho maturitná téma z odborného predmetu. Študuje 
digitálnu grafiku na Cirkevnej strednej odbornej škole elektrotechnickej 
na Vazovovej ulici v Bratislave (CSOŠE). Vďaka za super spoluprácu a 
povzbudenie mládeže všeobecne. Nádhera!“

Danko Behúl zvíťazil na súťaži AMAVET-u pre tvorcov videí „A predsa 
sa točí“, ktorá bola koncom roka 2021. Tento úspech ho posmelil 
a pokračoval ďalej a nasával ďalšie informácie z práce AMAVET-u. 
Prinieslo to svoje ovocie, o ktorom sme sa dozvedeli od jeho rodičov - 
Romana a Daniely:

„Náš Danko sa uplynulý týždeň (marec 2022) zúčastnil celoslovenskej 
súťaže mladých filmových tvorcov ZLATÁ KLAPKA v kategórii 15-19 
rokov. Získal 2 nominácie: v kategórii strih (Drevený artikulárny kostolík 
v Hronseku) a v kategórii réžia - AMAVET (Festival vedy a techniky 
mladých). Z filmov- videí- prihlásených do konkrétnej kategórie boli 
nominované na ZLATÚ KLAPKU vždy 3 filmy, v týchto kategóriách 
bol nominovaný Daniel. Napokon ZLATÚ KLAPKU síce nezískal ale 
potešili nás obidve nominácie. Danko navštevuje Základnú umeleckú 
školu J.Albrechta v Petržalke, odbor multimediálna tvorba. Tu ale 
reprezentoval aj CSOŠE, ktorá je na nomináciách uvedená.“
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Danko  pripravil krátky výber z nominácií a svoje videá:

        Hronsek:                                                         AMAVET: 
(nominácia strih)                                            (nominácia réžia)

CESTY VÍŤAZOV FESTIVALU VEDY
A TECHNIKY AMAVET V ROKU 2022

Na Festivale vedy a techniky AMAVET (FVAT) 
v roku 2021 vybrala a ocenila hodnotiaca komisia 
25 súťažiacich, medzi nimi aj 7 vedkýň, ktoré 
získali postup na prestížne súťaže a prehliadky pre 
mladých vedcov.

Víťazi FVAT prezentovali svoje projekty 
formou online aj prezenčne a zároveň reprezentovali Slovensko na 
týchto podujatiach:

•	 Európskej únie pre mladých vedcov EUCYS, v meste Leiden  
v Holandsku,

•	 na najväčšej vedeckej súťaži pre stredoškolákov REGENERON 
ISEF v meste Atlanta v USA, 

•	 na európskej prehliadke The MILSET Expo-Sciences Europe (ESE) 
v meste Suceava v Rumunsku,

•	 na súťaži environmentálnych problémov a udržateľnosti GENIUS 
Olympiad v New Yorku v USA,

•	 na medzinárodnom projekte ISTF - International Swiss Talent 
Forum vo Švajčiarsku.

AMAVET OPÄŤ MEDZI NAJLEPŠÍMI
V EURÓPSKEJ SÚŤAŽI MLADÝCH VEDCOV

NA 33. ROČNÍKU EUCYS-U BOLI ÚSPEŠNÍ AJ SLOVÁCI
– DRUHÉ MIESTO A ŠPECIÁLNA CENA CNIC

Súťaž mladých vedcov EÚ 
(EUCYS - EU Contest for Young 
Scientists) založila Európska 
komisia v roku 1989, aby 
podnietila spoluprácu 
medzi mladými vedcami 
a dala im šancu nechať sa 
viesť najprominentnejšími 
európskymi výskumníkmi. 
Počet účastníkov narástol 

z 53, z prvej súťaže v roku 1989, na priemerne 150 účastníkov ročne. 
V roku 2022 (14. – 18. septembra) sa konala súťaž mladých vedcov 
v holandskom Leidene, ktoré je pre tento rok aj Európskym mestom 
vedy. 132 účastníkov z 33 krajín prezentovalo 85 projektov, s ktorými 
vyhrali predkolo EUCYS 2022. Na Slovensku bol predkolom už 24. 
ročník Festivalu vedy a techniky AMAVET 2021 (FVAT), z ktorého 
postúpili na európske finále do Holandska Lucia Cengelová a Jakub 
Gál. Reprezentovali Slovensko a Asociáciu pre mládež, vedu a techniku 
(AMAVET) veľmi úspešne!

Jakub Gál s projektom Efektívna kamera s akcelerátorom násobenia 
tenzorov a optimalizovanou architektúrou konvolučnej neurónovej 
siete sa umiestnil na 2. mieste, za ktoré získal aj finančnú odmenu  
5 tisíc eur!

Lucia Cengelová s projektom Výpočtový dizajn a experimentálna 
konštrukcia stabilných enzýmov získala špeciálnu Cenu CNIC. Ide  
o trojdňový pobyt v CNIC - Národnom centre pre kardiovaskulárny 
výskum v Španielsku. Počas pobytu sa víťaz dozvie o projektoch Centra 
priamo od výskumníkov CNIC. Dozvie sa o infraštruktúre a technológiách, 
ktoré sú k dispozícii na riešenie výskumu kardiovaskulárnych problémov. 
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Čo je podstatou úspešného európskeho 
projektu mladého Slováka Jakuba 
Gála? „Náš výskum začal ako systém 
videnia pre súťažného robota RoboCup. 
Tam sme čelili mnohým problémom v 
reálnom živote, ako napríklad vytvorenie 
robustného a vysokorýchlostného 
systému, ktorý by bol tiež energeticky 
efektívny. Vyvinuli sme vlastnú 
architektúru a skonštruovali kompaktnú 
kameru schopnú spustiť operačný systém 
umožňujúci rýchle spracovanie obrazu 
s výbornou konektivitou. Výsledkom 

našej práce je plne paralelná analógová kamera z komponentov  
s implementáciou analógovej neurónovej siete pre počítačové videnie, 
ktorá je nízko-nákladová a plne voľne šíriteľná (opensource). Silným 
podnetom na moju prácu bola aj súťaž FVAT AMAVET 2021, z ktorej 
som postúpil a mohol som svoje výsledky konfrontovať na celoeurópskej 
súťaži.“

Festivalu vedy a techniky AMAVET 
(FVAT) je národným kolom súťaže 
EUCYS na Slovensku. Čo odkazujú 
potenciálnym súťažiacim dnes už veľmi 
úspešní laureáti FVAT?

Lucia: „Bolo to po prvýkrát čo som 
bola na medzinárodnej súťaži a 
popravde celkovo moja prvá súťaž ako 
taká. Týmto by som chcela povzbudiť 
všetkých, aby sa nebáli a vyskúšali túto 
súťaž. Osobne som vôbec nečakala, že 
sa dostanem cez krajské kolo a nie ešte, že sa mi podarí získať cenu 
na EUCYS-e, za ktorú som nesmierne vďačná. Mala som možnosť zažiť 
ako to na súťažiach chodí, precestovala a videla som nádhernú krajinu 
a to v spoločnosti úžasných, cieľavedomých a inteligentných ľudí, 
ktorých som mala možnosť spoznať. Sama som neverila aké je krásne 

objavovať nové kultúry, krajiny a získať si nových priateľov. Ako cenu 
som získala  pobyt v Madride v Španielsku do laboratórií s možnosťou 
skúsenia si výskumu v CNIC centre v oblasti kardiovaskulárnych ochorení. 
Verím, že ma to posunie o krôčik ďalej a nadobudnem nové znalosti, 
ktoré neskôr využijem. Je úžasný pocit posúvať sa ďalej a objavovať 
samého seba. Prajem rovesníkom, aby ste taktiež našli v sebe odvahu  
a vášeň vytvoriť niečo, čo Vás posunie ďalej a otvorí nové cesty v živote. 
V neposlednom rade by som sa veľmi rada poďakovala AMAVET-u, ktorý 
mi  umožnil  zúčastniť  sa tejto súťaže.“

Jakub: „Tak samozrejme som veľmi šťastný, že sa mi na tejto prestížnej 
súťaži podarilo získať druhé miesto, ale hlavne som vďačný za možnosť 
stretnúť sa s odborníkmi v danej oblasti a za ich uznanie a podnetné 
rady. Aj keď, priznávam, prvým miestom by som nepohrdol ☺. Taktiež 
sa mi podarilo opäť spoznať kopec nových zaujímavých ľudí, spoznať 
krásu Leidenu a zistiť, že vegetariáni to nemajú ľahké, keďže počas celej 
súťaže bolo iba vegetariánske jedlo. Chcel by som poďakovať Európskej 
únii za to, že mi niečo takéto umožnila, ale najmä AMAVET-u za to, že už 
dlhé roky robí to čo robí a tým pomáha slovenským študentom nakuknúť 
do sveta vedy.“

Národné kolo EUCYS na Slovensku - Festivalu vedy a techniky AMAVET 
www.festivalvedy.sk 

Víťazný projekt Jakuba Gála

Ocenený projekt Lucie Cengelovej

Významnými Partnermi FVAT okrem slovenských univerzít a SAV sú 
SEPS a Nadácia Allianz. 

Ján Nemec

http://www.festivalvedy.sk
http://www.festivalvedy.sk
https://eucysleiden2022.eu/optimized-cnn-implemented-on-tpu-camera-on-autonomous-robot-and-open-source-analogue-neural-network-accelerator-with-a-parallel-pipeline/
https://eucysleiden2022.eu/computational-design-and-experimental-construction-of-stable-enzymes/
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AMAVET NA REGENERON
ISEF 2022 USA – 3. MIESTO

NAJPRESTÍŽNEJŠIA PROJEKTOVÁ SÚŤAŽ STREDOŠKOLÁKOV
NA SVETE

V dňoch 8. - 13. 2022 mája sa 
uskutočnila v meste Atlanta 
v americkom štáte Georgia 
najprestížnejšia projektová 
súťaž stredoškolákov 
Regeneron ISEF (International 
Science and Engineering Fair). 
Súťaž sa koná každoročne 
s celkovým počtom vyše 
1500 účastníkov z viac ako 

70 štátov sveta. V roku 2022 sa súťaže Regeneron ISEF zúčastnili opäť 
slovenskí finalisti Festivalu vedy a techniky AMAVET z roku 2021 – Laura 
Ivančová a Katarína Fabuľová s projektom „Porovnanie komerčných a 
prírodných dezinfekčných prípravkov a ich vplyv na mikroorganizmy“  
a Matej Gurňák s projektom „Vývoj komplexného bezpilotného leteckého 
systému“. Matej získal v silnej svetovej konkurencii úžasné 3. miesto!

Prestíž súťaže spočíva aj v poskytovaní odmien, ako napríklad štipendií, 
špeciálnych pobytov a finančných ocenení, v celkovej výške viac ako  
5 miliónov amerických dolárov. Prvý ročník ISEF sa konal v roku 1950. 
Od roku 1997 do 2019 bol finančne podporovaný spoločnosťou Intel 
a od roku 2020 spoločnosťou Regeneron.

Matej Gurňák z Gymnázia Jura Hronca v Bratislave si spomína na 
svetovú súťaž takto: „Cesta do USA bola pre mňa veľmi cennou 
životnou skúsenosťou. Na súťaži som stretol veľa podobne zmýšľajúcich 
ľudí odhodlaných zlepšiť svet, v ktorom žijeme. Tiež som zistil, že pôvod 
nie je žiadnou prekážkou pri spolupráci na vedeckých projektoch. ISEF 
bol omnoho viac ako súťaž, bol to týždeň plný aktivít a zážitkov. Tie 
ma utvrdili v tom, že veda je kľúčová pre našu spoločnú budúcnosť. 

Samotné hodnotenie projektov 
bolo realizované formou osobných 
rozhovorov s jednotlivými porotcami. 
Všetci mali niekoľkoročné skúsenosti  
v oblasti inžinierstva, takže sa mi 
podarilo získať veľa cenných postrehov 
k môjmu projektu. 3. miesto je pre mňa 
v prvom rade veľký úspech a ocenenie 
za takmer ročnú prácu na projekte. 
Najviac ma teší, že vo veľkej a kvalitnej 
konkurencii ďalších 80 projektov v mojej 
kategórii som dokázal s projektom 
zaujať porotcov a uspieť. Je to taktiež 

povzbudením do ďalšej práce na podobných projektoch, ktoré chcem 
realizovať počas štúdia na univerzite. 

Vedúcim slovenskej delegácie bol jeden z porotcov celoslovenského 
finále Festivalu vedy a techniky AMAVET RNDr. Marián Babinčák, PhD. 
Marián je vedeckým pracovníkom Prírodovedeckej fakulty Univerzity 
Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach a historicky bol prvým členom 
odbornej hodnotiacej 
komisie zo Slovenska na 
súťaži ISEF. Po prílete nám 
povedal: „Zúčastnil som sa 
aj ako hodnotiteľ hlavných 
cien v kategórii bunková 
a molekulárna biológia 
(Cellular and Molecular 
Biology), v ktorej síce 
bola výrazná akumulácia 
kvalitných projektov z celého 
sveta, no z dlhoročných 
skúseností sa nebojím povedať, že najkvalitnejšie projekty z Festivalu 
vedy a techniky AMAVET sú určite porovnateľné a konkurencieschopné 
s projektami na svetovej úrovni. Verím, že aj táto skúsenosť pomôže 
kvalite Festivalu vedy a techniky AMAVET, ako aj budúcim víťazom.“ 



VÝROČNÁ SPRÁVA AMAVET 2022

5352

Sme presvedčení, že aj takáto motivácia podporí tvorbu kvalitných 
projektových prác žiakov, ktorí z krajských súťaží  Festivalu vedy 
a techniky AMAVET (FVAT) postupujú na celoslovenské finále počas 
Týždňa vedy a techniky na Slovensku (TVT).

Čo odkazuje súťažiacim na FVAT AMAVET Matej Gurňák?

Ak vás baví veda a technika, určite sa zúčastnite na FVAT. Svoju tému 
si môžete zvoliť sami. Chcel by som vás povzbudiť k hľadaniu tém, 
ktorých výskum vás bude baviť a zároveň určite ihneď rozmýšľajte 
nad potenciálnym uplatnením vášho výskumu v praxi. Tak sa pri práci 
na projekte toho veľa naučíte a je veľká šanca, že v budúcnosti vaše 
riešenia pomôžu celej našej spoločnosti. Ja som sa o FVAT dozvedel len 
pred rokom a skúsil som sa zúčastniť. Teraz som sa vrátil z prestížnej 
celosvetovej súťaže s cenou a s poznaním, že vytrvalou prácou vieme 
posunúť svet vpred.

DANKA TRNKOVÁ Z AMAVET-U
NA ESE 2022 V RUMUNSKU

Vďaka Festivalu vedy a techniky 
organizovaným AMAVETOM som 
mohla byť súčasťou tohtoročného 
MILSET EXPO Science Europe, 
ktorý sa konal od 24.-30.7. 2022 
v rumunskej Succeave. Prežila 
som tam týždeň plný skvelých 
zážitkov, skúseností, nových 
priateľstiev a hlavne kopu zábavy 
a v neposlednom rade som sa 
utvrdila v angličtine.

Taktiež som mala možnosť prezentovať mojim projektom „Vplyv 
umiestnenia úľov na početnosť Varroa destructor“, s ktorým som bola 
na ESE vybraná z Festivalu vedy a techniky AMAVET 2021. Počas výstavy 

sme si s ostatnými účastníkmi vymieňali nápady, viedli zaujímavé debaty 
na rôzne témy. Samozrejme to nebolo len o strohom prezentovaní. 
Poobede a cez voľné dni nás čakali exkurzie, rôzne workshopy, 
prednášky, spoznávanie iných národností, napríklad tancom a hudbou 
a iný zaujímavý a zábavný program.

Najviac si však cením priateľstvá a kontakty, ktoré som získala počas 
tohoto týždňa. A verím, že vydržia aj do budúcna. Týmto by som sa chcela 
poďakovať hlavne AMAVET-u, bez ktorého by som sa na toto podujatie 
nedostala. A tiež by som chcela odporučiť každému študentovi, ktorý 
sa zaujíma o vedu a skúmanie nech vyskúša prísť na FESTIVAL VEDY 
A TECHNIKY AMAVET a určite zažije chvíle, na ktoré bude v dobrom 
spomínať.

Dana Trnková s projektom:
Vplyv umiestnenia úľov na početnosť Varroa destructor.

ZLATÁ ERIKA HALČÁKOVÁ
O SVOJICH SKÚSENOSTIACH

NA MEDZINÁRODNEJ SÚŤAŽI V USA

Erika Halčáková, úspešná finalistka na celoslovenskom finále Festivalu 
vedy a techniky AMAVET 2021 (FVAT), postúpila na Medzinárodnú 
súťaž Genius Olympiad Art&Science do New Yorku, ktorej konanie bolo 
naplánované v máji 2022. Súčasne úspešne zvládla aj maturitný ročník na 
Katolíckej spojenej škole sv. Mikuláša v Prešove. Na medzinárodnej súťaži 
získala vo svojej kategórii zlatú medailu! Aké skúsenosti si odniesla?

Už ako malú ma zaujímal okolitý svet. Začala som ho objavovať spolu 
s mojou mamkou a zároveň učiteľkou biológie Mgr. Luciou Halčákovou. 
Práve ona bola tou, ktorá ma zobrala na prvé súťaže, ako napríklad  
Hliadka mladých záchranárov, Mladý záchranár civilnej ochrany, 
a taktiež som za jej pomoci vypracovala môj prvý „výskumný projekt“ 
s názvom „Buriny v monokultúre jačmeňa“, ktorý som prezentovala na 
biologickej olympiáde a podarilo sa mi vyhrať prvé miesto. 
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Neskôr sa mi venovala 
pani učiteľka RNDr. Miriam 
Feretová, využívajúca 
každú možnosť prihlásiť 
ma na akúkoľvek súťaž. 
Okrem Genetiky na 
kolesách, SOČ a Festivalu 
vody som sa zúčastnila aj 
Festivalu vedy a techniky 
AMAVET. Netušila som, čo 
všetko ma ešte len čaká po 
vybratí si témy - Prírodné 
spôsoby zlepšenia kvality 
vlasov. Po dvoch rokoch neustáleho robenia pokusov, konzultovania 
s odborníkmi a vnútorného sebazapierania, som na online krajskom 
kole FVAT postúpila na Celoslovenské finále do Bratislavy. Spolu 
s touto výhrou som dostala aj cenu Dekana prírodovedeckej fakulty 
UPJŠ, čo znamená automatické prijatie na akýkoľvek odbor na PF UPJŠ  
v Košiciach. Na celoslovenskom finále som dostala podobnú cenu Dekana 
prírodovedeckej fakulty UK, čo opäť znamenalo automatické prijatie na 
akýkoľvek odbor na PF UK v Bratislave. Keď pri vyhlasovaní výsledkov 
celoslovenského finále FVAT 2021 vyslovili znova moje meno, ani som 
nedýchala. Postúpila som na Medzinárodnú súťaž Genius Olympiad 
Art&Science do New Yorku.

•	 Žiaľ súťaž GENIUS OLYMPIAD prebiehala online, aká bola 
Tvoja príprava na súťaž?

To, že súťaž mala prebehnúť online, sme sa dozvedeli mesiac a pol 
pred odletom. Keďže súťaž nie je hradená Ministerstvom školstva, 
bolo nevyhnuté hľadať sponzorov, žiadať o granty, písať motivačné 
listy a rôzne žiadosti. Po schválení 1500 eur na letenku z Nadácie 
Tatrabanky sme sa dozvedeli, že súťaž sa koná online. To znamenalo, 
že namiesto toho, aby som sa chystala na opakovanie učiva, pretože sa 
mi blížil akademický týždeň, som  si musela pripraviť obhajobu môjho 
projektu v anglickom jazyku, urobiť dokonalú prezentáciu, nahrať 

a upraviť video. Bolo to časovo veľmi náročné, ale pani učiteľka ma 
stále povzbudzovala a snažila sa mi pomôcť. 

•	 V čom vidíš rozdiel medzi finále FVAT a online Genius Olympiad?

Pocity z finále FVAT a Genius Olympiad sa nedajú porovnať.

FVAT bolo síce celoštátne kolo, ale atmosféra bola neopísateľná. Každý 
z nás obetoval svoj voľný čas, aby sa dostatočne pripravil a čo najlepšie 
odprezentoval svoju prácu. Po zaznení našich mien sme si užili potlesk 
ostatných súťažiacich, ktorí sa tešili spolu s nami. Hlasný tlkot srdca nás 
sprevádzal k pódiu, kde sme si prevzali naše diplomy.

Online vyhodnotenie z New Yorku prebiehalo počas soboty. Zapli 
sme si online prenos ceremónie a pozerali dvojhodinové video, počas 
ktorého som si aj zdriemla... Vyhlásili najprv bronzové miesta, potom 
strieborné. Potom sme to už chceli vypnúť, no pri vyhlásení zlatých 
medailí zaznelo moje meno. Nikto nechápal, čo sa stalo. No ja osobne 
som to nijak neprežívala. Myslím, že tento úspech by mi viac utkvel 
v pamäti, ak by bol v prezenčnej forme v New Yorku.  

•	 Ako sa pozeráš na túto skúsenosť?

Potvrdila mi, aké dôležité je nevzdávať sa, veriť si. Nezahodiť všetko po 
prvom neúspechu. Naučila som sa sama vystupovať, obhájiť si svoje 
argumenty, svoje zistenia a výsledky výskumu. Napísať odbornú prácu 
v rodnom aj v anglickom jazyku.  Navyše verím, že pri budúcom písaní 
bakalárskej alebo diplomovej práce nebudem mať problém!

•	 S kým si konzultovala prípravu na súťaž? Čo všetko si 
pripravovala? Kto Ti pomáhal?

Moju prácu som konzultovala samozrejme s pani učiteľkou RNDr. Miriam 
Feretovou. Celé dva roky som pravidelne posielala svoje zistenia Doc. 
MVDr. Branislavovi Peťkovi, Dr.Sc. z Univerzity veterinárskeho lekárstva 
a farmácie v Košiciach, ktorému ďakujem aj  za odborné konzultácie 
pri písaní práce. Bc. Adrián Mokriš, trichológ, mi pomohol vyhodnotiť 
mikroskopické snímky vlasov, za čo mu patrí veľká vďaka. Bez jeho 
pomoci by sa náš projekt nedal zrealizovať.
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•	 Bola si v kontaktne s nejakými zahraničnými účastníkmi?

Žiaľ, nebola som.

•	 Zaujal Ťa nejaký zahraničný projekt?

Na medzinárodnej súťaži som nemala možnosť vidieť žiaden projekt. 
Každý z nás prezentoval projekt sám. 

•	 Dostala si spätnú väzbu na svoj projekt? Napríklad od komisie, 
súťažiacich, verejnosti...?

Na celoštátnom finále FVAT v Bratislave som dostala spätnú väzbu od 
piatich porotcov zvlášť. Vedela som, na čo mám nabudúce dávať pozor, 
či už pri výskume alebo samotnom prezentovaní. Z medzinárodnej 
súťaže v New Yorku som nedostala žiadnu spätnú väzbu, čo mňa 
osobne celkom mrzí. Nepoznám, žiaden ich názor ani kritiku, ktorej by 
som nabudúce mohla predísť, poučiť sa a posunúť sa na vyššiu úroveň.

Zhováral sa Mgr. Dávid Richter

INTERNATIONAL SWISS TALENT FORUM 
S ÚČASŤOU AMAVET-U

Ako víťazka Festivalu vedy a techniky AMAVET 2021 som mala tú česť 
zúčastniť sa jedenásteho ročníka ISTF22 – „International SWISS Talent 
Forum“. Počas piatich dní od 5. do 9. júla som bola vo Švajčiarsku 
v mestečku Nottwil, kde sme spolu s účastníkmi z ďalších 34 rôznych 
krajín riešili problematiku na tému „Assessing and fostering mental 
resilience“.

Spolu s tímom sme si priblížili problematiku mentálnej odolnosti ľudí, ako 
skupiny tak i jednotlivcov. Hľadali sme riešenie pre jej lepšie budovanie. 
Zamerali sme sa na ľudí vo veku 13 – 25 rokov a riešenie sme našli vo 
vytvorení novej aplikácie pre budovanie osobnej mentálnej odolnosti. 
Zároveň aj v neziskovej organizácii, založenej na dobrovoľníckej 
činnosti, pomocou ktorej by sme chceli rozšíriť „výučbu“ mentálnej 
odolnosti v školách. Týmto spôsobom by sme chceli pomôcť ľuďom 

nielen vo Švajčiarku, ale 
postupne rozšíriť svoje 
postupy vo všetkých 
krajinách.

Tieto dni mi priniesli 
nové vnímanie 
mentálnej odolnosti 
ľudí z rôznych krajín, 
no i mnoho nových 
skúseností a kamarátov. 
Spoznala som kultúru, 
tradície, ale aj osobitosti 
rôznych krajín ako 
je Južná Afrika, 
Španielsko, Lotyšsko, 
Singapur a mnoho 
ďalších, vďaka ľudom, 
ktorí tam boli so mnou. 
V rámci programu sme 
mali možnosť spoznať 
jedno z najkrajších 
miest Švajčiarska, a to 
Luzern. Rozdelení na 
skupiny sme si zahrali 
hru Foxtreil, pričom 
sme spoznali nielen 

mesto, ale aj nových ľudí. Pevne verím, že sa nám podarí znovu osobne 
stretnúť a že nášmu projektu ešte nie je koniec. Touto cestou by som 
sa chcela poďakovať Asociácii pre mládež, vedu a techniku (AMAVET) 
za ich podporu a za to, že mi umožnili túto cestu. Vďaka ním som 
získala nespočetné množstvo nezabudnuteľných spomienok a nových 
kamarátstiev.

Dominika Čerňanská,
víťazka Festivalu vedy a techniky AMAVET 2021
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PO JUNIOR INTERNETE AMAVET 2022
VÝLET DO BRUSELU

POCITY DAVIDA KAPUSTU Z OCENENIA ZASTÚPENIA 
EURÓPSKEJ KOMISIE NA SLOVENSKU

Keď som sa dozvedel, že som vyhral „výlet“ do Bruselu, nesmierne som 
sa tešil. Niekoľkokrát sa kvôli pandémii presunul, ale predsa som mohol 
nasadnúť do lietadla vo Viedni.

Po príchode sme sa šli ubytovať do hotela. Z mojej izby som videl 
budovu Európskej Komisie a kruhový objazd, na ktorom bolo neustále 
rušno. Boli sme tam v čase summitu. Dokonalá organizácia poriadku v 
meste a jednotné a všetkými rešpektované pravidlá nás ohúrili v prvý 
deň, pretože ten bol vyhradený na spoznanie mesta. Niektorí účastníci 
sa previezli metrom na poslednú zastávku a poznávali neznáme, no ja 
som chcel vidieť inštitúcie a ich okolie. Všemožné pamiatky, prívetiví 
ľudia, veľa bicyklov a nádych honosnej kultúry. A medzi nimi rôzni 
ľudia pousádzaní na tráve, lavičkách a predsa stále v pohybe. Takto 
som pozoroval a chodil až do večera. Po príchode na hotel som všetky 
nachodené kroky premenil na spánok.

Druhý deň mal rýchly spád, 
pretože prvé stretnutie 
programu v rámci informačnej 
cesty bolo so Slovákom v 
Bruseli - Marošom Šefčovičom, 
podpredsedom Európskej 
komisie pre medzi inštitucionálne 
vzťahy a strategický výhľad. 
Rozprával nám o jeho agende, 
hovoril o zmysle EÚ a ukazoval 
svoju profesionalitu. Venoval nám 

viac času, ako je vôbec možné od tak významného človeka očakávať. 

Neskôr sme sa presunuli do inej budovy, kde sme mali stretnutie  
s Petrom Stanom, slovenským hovorcom Európskej komisie.  Boli plné 

informácií a len ťažko ich 
zhrnúť do textu, ktorý píšem. 
Stretnutia rôznorodého 
charakteru trvali približne do 
večera.

V Bruseli som nebol sám, 
ale boli so mnou víťazi iných 
súťaží. Dohodli sme sa, že 
večer pôjdeme zdieľať svoje 
vedomosti a skúsenosti 
do miestnych podnikov. 
Pripojili sa k nám aj členovia 
Zastúpenia Európskej 
Komisie na Slovensku a tým 
spríjemnili náš pobyt. Musím 

povedať, že išla skvelá skupina, ktorú si budem dlho pamätať.

Posledný deň sme zavítali do Európskeho parlamentu v Bruseli, aj keď 
oficiálny je v Štrasburgu. Tam som videl obraz od slovenského umelca 
Erika Šilleho. Je radosťou vidieť, že slovenskí umelci sú s nami i ďaleko 
od domova. V parlamente nás čakali ďalšie prednášky a napokon jeho 
prehliadka.

Nakoniec výletu nám ostal ešte nejaký čas, ktorý som využil na návštevu 
múzea. 

Aj keď som referoval výlet, v skutočnosti išlo o informačno-študijnú 
cestu, ktorá mala aj prvky výletu. Veľa som sa dozvedel, odniesol som 
si podstatne viac než len kufor. Európa je krásna, Brusel menovite. 
Určite sa doň jedného dňa vrátim a nechám sa ním pohltiť tak, ako  
i tentokrát.

Touto cestou chcem poďakovať AMAVET-u a Zastúpeniu Európskej 
komisie na Slovensku za možnosť, ktorú mi poskytli.

David Kapusta, Junior Internet AMAVET 2022,
druhý v kategórii JuniorText

https://sk.wikipedia.org/wiki/Eur%C3%B3pska_komisia
https://sk.wikipedia.org/wiki/Eur%C3%B3pska_komisia
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EURÓPSKA NOC VÝSKUMNÍKOV PRVÝKRÁT 
V NOVEJ DUBNICI

Posledný septembrový deň sme sa pripojili k Európskej noci 
výskumníkov a náš AMAVET klub č. 966 – Pöllö sa spolupodieľal na 
organizácii zaujímavého popoludnia pre všetkých vedychtivých. Téma 
16. ročníka „Dôverujme vede“ bola zameraná na životné prostredie. 
Pre žiakov a študentov  novodubnických škôl, ale i pre verejnosť, sme 
pripravili širokú paletu aktivít v areáli Spojenej školy sv. Jána Bosca. 

Úvodná časť podujatia 
patrila moderovanej diskusii 
na tri témy. Ako prvý 
vystúpil Miroslav Mišák, 
autor knihy „Život svorky 
a iné neobyčajné príhody“. 
Porozprával účastníkom 
o šelmách v lesoch v okolí 
nášho mesta. Dozvedeli sme 
sa, ako je to s upratovaním 

lesa vlkmi a rysmi, ale aj o vyvážaní potravinového odpadu do lesa 
poľovníkmi na prikrmovanie zveri pri postriežkach. Členka OZ eDeN 
v meste, pani Ľubica Špániková nám vyvrátila mýty o kompostovaní 
a vysvetlila, aký odpad patrí do kompostu a ako sa správne o kompost 
starať. Týmto vystúpením sme chceli podporiť správne využívanie 
biokompostérov v meste. Úvodnú časť sme uzavreli rozhovorom  
s realizátormi projektu vodozádržných opatrení v Spojenej škole sv. 
Jána Bosca pani Jarmilou Gabrižovou a pánom Ľubošom Valtom. 
Dozvedeli sme sa, ako sa dá hospodáriť s dažďovou vodou, ktorá by 
ináč bez využitia odtekala do odpadu. 

V druhej časti si účastníci mohli vybrať medzi zaujímavými workshopmi. 
Naučili sme sa ako spracovať kávový odpad pod vedením vedúcej klubu 
Jany Šošovičkovej. Fyzikálne pokusy, realizované vďaka Vedeckému 
kuriérovi Fyzika, pod vedením p. Laury Rekemovej, zaujali malých aj 
veľkých. Videli sme ukážky fungovania magnetického poľa, odstredivej 

a gravitačnej sily, merania hustoty kvapalín a sily elektrického náboja. 
Pod vedením odborníka v IT oblasti, Juraja Červeňana, starší žiaci 
a študenti zisťovali, v čom spočíva SMART HOME, ako šetrí energie 
a prispieva k znižovaniu emisií. Chlapci i dievčatá si následne mohli 
vytvoriť vlastné projektíky pomocou micro:bitov.

Ďalšou zaujímavou aktivitou bola prezentácia  Rastislava Hollého, 
vedúceho ZK Hvezdári o kozmickom odpade, kde tiež využil podporný 
materiál Vedecký kuriér Kozmický strážca. Obrátili sme v nej pozornosť 
na odpad, ktorý nemáme každý deň na očiach, predstavuje však pre nás 
tichú hrozbu. Vysoké rýchlosti a veľká početnosť odpadu spôsobujú, že 
blízke okolie Zeme sa stáva relatívne nebezpečným. 

Atraktívnym ukončením podujatia bola projekcia filmu „Don´t look up!“ 
(K Zemi hľaď!), kde sme na pozadí príbehu o katastrofickej zrážke  Zeme 
s kométou mohli uvažovať, ako to môže dopadnúť, ak vede nebudeme 

dôverovať. Posledné 
minúty filmu boli 
rozlúčkou s posledným 
septembrovým dňom 
venovanom vede. 
Mnohí účastníci využili 
možnosť prenocovať 
v škole a ešte niekoľko 
chvíľ v tichých 
rozhovoroch diskutovať 
o nastolených témach.  

Vďaka vydarenej noci výskumníkov sme našli mnoho odpovedí na 
horúce témy, ale zostalo i mnoho nezodpovedaných otázok. Tešíme 
sa na budúcoročnú Noc výskumníkov, ktorá bude 29.9. 2023 a veríme, 
že sme v mnohých srdciach zapálili plamienok nadšenia pre vedu 
a vlastné bádanie. 

Ing. Jana Šošovičková, PhD., vedúca AMAVET klub 966 Pöllö
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MODELÁRSKA VÝSTAVA 
NITRAMODEL 2022

NITRA MODEL 2022, ktorý sa konal v októbri, bol v réžii AMAVET klubu 
836 - MK Zobor. Už v roku 2021 sme prvýkrát využili športovú halu  
v Nitre na Klokočine, avšak vtedy ešte v obmedzenom režime. Už vtedy 
však bolo vidieť, aký obrovský potenciál toto miesto má.

S prípravami sme začali už pár dní 
po skončení minuloročnej súťaže. 
Zdvojnásobili sme počet stolov  
a pritiahli omnoho viac 
návštevníkov aj predajcov na 
burze. Už sme len dúfali, že 
všetko pôjde tak, ako má. Keď 
sme mali pár dní pred súťažou 
elektronicky zaregistrovaných 
viac ako tisíc modelov, nejeden  
z nás zľahka znervóznel. Nie je to 

už na nás veľa, zvládneme to? Niektorí introverti z našich radov bojovali 
s predstavou takého množstva návštevníkov. Predsa len, k elektronicky 
registrovaným modelom musíte prirátať ešte tie, ktoré modelári prihlásia 
na mieste a k tomu množstvu ľudí ešte prirátajte masu obyčajných 
„okukovačov“ a nakupovačov. Pre niektorých organizátorov z našich 
radov hotová nočná mora. Nech už teda je ako chce, v sobotu ráno sme 
otvorili brány športovej haly a začali sa hrnúť prví modelári.

„Poslušne hlásim, že počas dňa sa nič výnimočné nestalo!“ Samozrejme, 
nejaké komplikácie by sme našli, bez toho to zase nejde, ale samotní 
návštevníci nič nepostrehli. Ak áno, ospravedlňujeme sa. Pár vecí 
nám naozaj nevyšlo – chaos pri registrácii, posunutie vyhlasovania  
a s tým spojené nestíhanie premietania fotografií víťazných modelov. 
Dúfame, že nám pre tentokrát účastníci odpustia a my sa v budúcnosti 
pokúsime tieto nedostatky odstrániť. Veríme však, že účastníkom tieto 
drobnosti nenarušili spokojné prehliadanie modelov a druženie sa  
s inými modelármi. Po vyhlásení výsledkov a rýchlom uprataní haly, z nás 

tá nervozita kompletne opadla. Ostávalo nám už len sledovať reakcie 
modelárskej verejnosti, ktoré boli vo všeobecnosti pozitívne. Ako sa 
hovorí v obľúbenom filme: „Hoši, buďme rádi, že už je to za náma!“ Ešte 
sa párkrát vyspíme a môžeme sa pustiť do príprav Nitra Model 2023.

Samotnú súťaž po celý deň dopĺňal bohatý sprievodný program:

Workshop maľovania figúrok pre začiatočníkov od @jozefrawb.

Ukážky výzbroje Ozbrojených síl SR.

Beseda s legendou slovenského papierového modelárstva pánom 
Ladislavom Jakubčom. 
Hoci je z neho už 
starší pánko, jeho 
rozprávanie o 
modeloch všetkým 
vyrazilo dych a aj 
samotná beseda sa 
predĺžila, pretože sa 
bolo o čom rozprávať.

Tento rok sme skúsili 
takú malú inováciu – 

Detský modelársky workshop, ako pre plastikových, tak aj pre papierových 
modelárov. Koncept sme si vyskúšali počas dňa detí v múzeu a dúfali sme, 
že bude rovnako úspešný aj počas súťaže Nitramodel.

Keďže na výstavu si veľa modelárov priviedlo svoje ratolesti, 
dúfajúc, že sa na nich náš upadajúci koníček nejako nalepí, alebo 
rodičia prišli s deťmi len-tak na „čumendu“, skúsili sme ich osloviť 
rovno na mieste. Ak mali drobci záujem, mohli si skúsiť figúrku na 
maľovanie, alebo jednoduchý model na postavanie. Detský kútik 
pre malých papierových modelárov si pod svoje krídla vzala firma 
Canon, kde si mohli deti model podľa priania vytlačiť a hneď aj zlepiť. 
Samozrejme, že sme im s tým pomáhali, čo nám sily stačili. Tá radosť 
v ich očiach, keď si odnášali hotový model, bola na nezaplatenie.  
O úspechu detskej modelárskej dielničky koniec koncov svedčí aj prázdna 
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polička s modelmi na skladanie a minuté skoro všetky farby. Sme zvedaví, 
koľko malých modelárov uvidíme na budúci rok už v plnej sile s modelmi 
v súťažných kategóriách. Veľký záujem detí nás však veľmi teší.

A teší nás tiež, že si pri našom klubovom stole rozložili svoje vlastné 
modely aj naši kamaráti z klubov z celého Slovenska, konkrétne: KPM 
Bratislava, Dunajská Streda Kit Klub, KPM Trenčín, KPM Prešov, MK Vinica, 
RGB Club Nitra a Scale-ModelWorks.

Na záver by sme sa chceli poďakovať všetkým, ktorí nám akýmkoľvek 
spôsobom pri príprave súťaže pomohli: Mestu Nitra, AMAVET-u, Mestskej 
športovej hale v Nitre, spoločnostiam Abonex, Benu, Canon, Plastic Portal, 
časopisom Modelář a Fifík, Ozbrojeným silám SR, Jozefovi Bojňanskému, 
Ladislavovi Jakubčovi, všetkým dobrovoľníkom a pomocníkom.

A úplne na koniec pár štatistík: Odhadom prišlo približne 
1500 návštevníkov, ktorí mohli na súťažných stoloch vidieť až 
1300 modelov, z toho 936 plastikových a 364 papierových! 
Z nich bolo 1032 seniorských, 86 juniorských a 182 žiackych modelov.

Modelfórum:        Papermodelers:                          Videá na YT:   

              

Fotogaléria na našom klubovom webe 

Tím MK Zobor Nitra ďakuje všetkým za účasť.

KRAJSKÉ KOLÁ
FESTIVALU VEDY A TECHNIKY AMAVET

ŽILINA, BANSKÁ BYSTRICA, PARTIZÁNSKE, KOŠICE A PREŠOV

Žilina

V októbri 2022 sa konali krajské kolá Festivalu vedy a techniky AMAVET 
2022 (FVAT), ktoré boli postupovými kolami na finále celoštátnej 
súťažnej prehliadky vedecko-technických projektov žiakov základných 
a stredných škôl FVAT.

V Žilinskom kraji bola súťaž v  priestoroch Átria Stavebnej fakulty 
v budove Rektorátu Žilinskej univerzity v Žiline. Organizátorom bol 
AMAVET klub 549 Martin. 

Mladí vedátori tu prezentovali svoju bádateľskú  činnosť formou 
panelovej, posterovej prezentácie. Na krajské kolo bolo prihlásených 
11 projektov. Projekty hodnotila odborná komisia, ktorá po dôkladnom 
zvážení udelila päť postupov a jedného náhradníka na celoslovenské 
finále, ktoré sa uskutočnilo 7. a 8. novembra 2022 v Zážitkovom centre 
vedy Aurelium v Bratislave. Postupujúci na finále súťaže mali možnosť 
stretnúť desiatky mladých ľudí – žiakov základných a stredných škôl, 
ktorí sa vo svojom voľnom čase neúnavne venovali tvorbe vedátorského 
projektu a postúpili z ostatných krajských kôl súťaže na celoslovenské 
finále do Bratislavy. Táto súťaž je pre tých najlepších odrazovým 
mostíkom na rôzne vedátorské súťaže po celom svete.

Banská Bystrica

Zvyšovať záujem mladých ľudí o  oblasť vedy a techniky je jednou 
z oblastí činnosti AMAVET klubu 937 pri Strednej škole Kremnička  
v Banskej Bystrici, ktorý zorganizoval Krajský Festival vedy a techniky 
AMAVET pre Banskobystrický kraj.

Žiaci základných a stredných škôl z Banskobystrického kraja sa prihlásili 
do súťaže s 11 projektami.

Odborná hodnotiaca komisia rozhodla o postupe 5 projektov, 
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ktoré spĺňali zadané kritéria. Medzi najlepšie projekty sa zaradili  
projekty  „Hľadanie a identifikácia mikrometeoritov“ autorky Kristíny 
Spišiakovej, “Tvorba jednoduchých čerpadiel a prečerpávanie vody 
s využitím 3 D“ od autora Richarda Englera, projekt “Optimalizácia 
dĺžky fúkačky pre dosiahnutie maximálnej úsťovej rýchlosti“ od 
dvojice autorov Tomáša Kozu a Radoslava Bolla. 

Krajský festival vedy a techniky prišlo pozrieť 299 návštevníkov, čo 
ukazuje, že záujem mladých ľudí o podujatia zamerané na oblasť vedy 
a techniky je veľký.

Partizánske

Vďaka tradičnej iniciatíve AMAVET klubu 808 v Partizánskom a tradične 
výbornej spolupráci s miestnou Hvezdárňou, kde energiou nabitý jej 
riaditeľ Vladko Mešter neúnavne iniciuje žiakov v Trenčianskom kraji 
k súťažiam AMAVET-u, sa už tradične Festival vedy a techniky AMAVET 
pre Trenčiansky kraj konal v Partizánskom. Tradične bol aj pod záštitou 
primátora Mesta Partizánske Jozefa Božíka a tradične nechýbala ani 
Mestská televízia Partizánske:

Mladí vedátori predviedli svoj talent – MTP | Mestská televízia 
Partizánske

Košice a Prešov

Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach vytvorila príjemné 
prostredie pre súťažiacich Krajského kola súťaže Festival vedy 
a techniky AMAVET 2022 pre Košický a Prešovský kraj. Zúčastnilo sa ho 
101 súťažiacich žiakov, ktorí prezentovali 62 vedátorských projektov.

Najväčšie zastúpenie mali projekty v kategórií Informatika a počítačové 
inžinierstvo – 11. Ostatné kategórie mali tento počet projektov: Fyzika 

a astronómia - 9, Environmentálne vedy - 9, Elektrina a mechanika - 9, 
Biológia - 9, Chémia - 6, Energia a transport - 5, Spoločenské vedy - 2, 
Medicína a zdravotníctvo – 1 a Matematika 1 projekt.

Hodnotiaca komisia vybrala na celoštátne finále súťaže FVAT 27 
projektov. Následne v novembrovom finále v Bratislave získalo postup 
do zahraničia až 9 projektov z Košického a Prešovského kraja.

FESTIVAL AMAVET OTVORIL TÝŽDEŇ VEDY 
A TECHNIKY NA SLOVENSKU

Jubilejný 25. ročník Festivalu vedy a techniky AMAVET 2022 spoznalá 
svojich víťazov. Pravdu povediac, víťazmi boli všetci účastníci už tým, 
že postúpili z krajských kôl súťaže na celoslovenské finále do Bratislavy. 
Svoje vedátorské projekty prezentovali pred odbornou hodnotiacou 
komisiou, zloženou z popredných zástupcov slovenských univerzít, 
Slovenskej akadémie vied a odborníkov z praxe. Festival AMAVET sa 
konal od pondelka 7. novembra do utorka 8. novembra 2022 a bol aj 
otváracím podujatím Týždňa vedy a techniky na Slovensku, ktoré sa 
uskutočnilo v Zážitkovom centre vedy Aurelium.

Tých najlepších čakali už tradičné atraktívne ceny, ktoré AMAVET 
každoročne pripravuje pre víťazov – účasť na zahraničných súťažiach 
a prehliadkach po celom svete! V AMAVET-e si uvedomujú, že 

https://mtp.sk/reportaz/mladi-vedatori-predviedli-svoj-talent/
https://mtp.sk/reportaz/mladi-vedatori-predviedli-svoj-talent/
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vedátorské projekty, projekty umu budúcich slovenských vedcov 
a technikov, nie sú možné bez konfrontácie so zahraničím už 
v mladom veku. Aj toto je dôvod, prečo súťaž FVAT AMAVET je pre 
účastníkov veľmi atraktívna. Organizačné, technické a najmä finančné 
zabezpečenie zahraničných súťaží nie je jednoduché. Preto jednou 
z dôležitých činností v AMAVET-e je aj získavanie partnerov a donorov 
na podporu mladých slovenských nádejí vedy a techniky. V roku 2022 
boli významnými Hlavnými partnermi Nadácia Allianz a Slovenská 
elektrizačná prenosová sústava, a.s.

Zahraničné súťaže a prehliadky, na ktoré postúpili tí najlepší zo 
Slovenska: Súťaž Európskej únie pre mladých vedcov (EUCYS), 
Brusel, Belgicko. REGENERON International Science and Engineering 
Fair (ISEF), Dallas, Texas, USA. MILSET Expo-Sciences International 
(ESI),  Mazatlán, Mexiko. Genius Olympiad, Syracuse, štát New York, 
USA. International Swiss Talent Forum, Nottwil, Švajčiarsko. Belgian 
Science-Expo, Liège, Belgicko. Exporecerca Jove MAGMA, Barcelona, 
Španielsko. Festival vědy a techniky pro děti a mládež v Pardubickém 
kraji, Pardubice, Česko.

FVAT je Slovenským národným kolom súťaže Európskej únie pre 
mladých vedcov – EUCYS. Výhercovia národnej súťaže sú nominovaní 
na európske finále EUCYS. Súťaž EUCYS je vyhlasovaná Direktoriátom 
výskumu a inovácií Európskej komisie každoročne v októbri. Súťaž 
sa realizuje na úrovni národných kôl v 40 členských štátoch a vyvrcholí 
nasledujúci rok v septembri európskym finále. 

FVAT je na Slovensku jedinou vstupnou bránou pre účasť na 
najprestížnejších svetových súťažiach vedeckých prác stredoškolskej 
mládeže ISEF (USA) a mnohých ďalších.

Celkové výsledky Festivalu vedy a techniky AMAVET 2022

Predseda Asociácie pre mládež, vedu a techniku (AMAVET) Marián Giba 
pred vyhlasovaním výsledkov nie raz zdôraznil, že: „Víťazmi ste všetci tu 
prítomní na finále súťaže už tým, že ste postúpili z krajských kôl súťaže na 
celoslovenské finále! A pokiaľ nebudete ocenení, neznamená to, že vaša 
vedátorská práca nie je kvalitná, ale je to len odzrkadlenie zvyšujúcej 
sa odbornej konkurencie prác vo vede a technike. Preto pokračujte vo 
svojej práci ďalej, prekonávajte prekážky a smerujte k svojmu cieľu! 
Taký je charakter vedy, bez ktorej nie je možný pokrok ľudstva.“

Stream z podujatia umožnil sledovanie aj tým, ktorí neboli priamo 
v Aureliu. Ohlasy na úspešný priebeh jubilejného FVAT prišli od mnohých 
„pozorovateľov“ a za všetkých uvedieme tento: „Milí kolegovia, 
dopozerala som video z FVAT a som nadšená. A trochu smutná, že som 
v Aureliu nemohla byť kvôli mojim vedeckohračkovým aktivitám na 
východe SR...S pozdravom Ing. Beata Puobišová, občianske združenie 
Vedecká hračka.“

Odkazy na vzhliadnutie atmosféry:

Otvorenie Týždňa vedy a techniky                      Vyhlásenie výsledkov: 
na Slovensku a 25. Festivalu vedy
         a techniky AMAVET: 

http://ec.europa.eu/research/eucys/index_en.cfm
https://student.societyforscience.org/intel-isef
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MOTIVAČNÉ ROZHOVORY O VEDE
NA FESTIVALE AMAVET

Počas Festivalu vedy a techniky 
AMAVET 2022 sa konali Science 
talks najmä s osobami, ktoré 
mohli odovzdať súťažiacim osobné 
skúsenosti zo svojej „cesty“ 
k úspechu. V rozhovoroch o vede 
moderátor smeroval diskutujúcich 
k tomu, aby súťažiacim na svojich príbehoch ukázali jednu zo životných 
ciest ako sa stať úspešným vedcom, technikom alebo podnikateľom. Čo 
všetko treba preskákať a nezastať, prekonávať prekážky a smerovať 
k vytýčenému cieľu. Pritom ukázali, že veda nepozná hranice a naše 
poznanie a pokrok je výsledkom vedeckého bádania. Tých ciest je 
samozrejme veľa, každá je iná a rôznorodá, ale v jednom sú tie cesty 
rovnaké – dosiahnutie vytýčeného cieľa, prípadne ešte viac ako sme 
na začiatku očakávali.

V prvý deň FVAT boli rečníkmi inovátori, ktorí spolupracovali 
s AMAVET-om a dnes sú študentmi LEAF academy - Adam Bednář, 
Adam Gramblička a Oliver Nagy. V motivačnom rozhovore ukázali 
rovesníkom aké sú možnosti realizovať svoje inovatívne myšlienky 
v praxi a ako si zodpovedať na mnohé výhovorky typu „ako sa nedá“. 
Za tri roky dokázali vytvoriť web učímenadiaľku.sk, realizovať projekt 
Pikobalón a vyhrať súťaž s vlastným softvérom pre americkú armádu. 
V súčasnosti vytvárajú platformu príležitostí pre študentov s názvom 
noove.org. 

Na druhý deň FVAT nechýbalo ani online spojenie s mladým Slovákom 
Pavlom Bielikom do Zürichu o umelej inteligencii, presnejšie 
o certifikácii neurónových sietí, v čom je ich firma, kde je technickým 
riaditeľom, jednou z najlepších na svete. Z Londýna priletel osobne aj 
bývalý amaveťák Martin Holický, ktorý ešte len pred 8 rokmi bol na súťaži 
AMAVET ako študent v roku 2014 a dnes má v Londýne už 8 zamestnancov, 
ktorí mu pomáhajú pri úspešnom vývoji a výrobe technológie na 

identifikáciu plastového 
a textilného odpadu. 
Bývalý amaveťák Vlado 
Vaculík demonštroval  
v rozhovore ako vo 
svojej prevádzke Lab.
cafe v Bratislave 
umožňuje začínajúcim 
vedátorom využívať 
laboratórium s pestrým 
technickým vybavením 
na realizáciu svojich 

nápadov, startupov. Bývalý spoluzakladateľ AMAVET-u Peter Gábriš 
prezentoval európsky projekt o zachytávaní dažďovej vody a jeho 
realizáciu na Slovensku. Ing. Lucia Bocková merala cestu z Úradu 
priemyselného vlastníctva v Banskej Bystrici, aby budúcim vedcom 
a technikom vysvetlila ako chrániť hodnotu myšlienok. Mladí ľudia 
prinášajú na súťaž FVAT novátorské projekty, ale všeobecné povedomie 
o priemyselnom vlastníctve je takmer nulové. Prítomní ocenili aj 
spestrenie rozhovorov vystúpením Michala Barbiera - trojnásobného 
majstra sveta vo fitness a čerstvého majstra sveta v pároch. Miško 
dokázal nielen pohybom svojho tela, ale aj sprievodným slovom, že 
„Aj pohyb je veda!“. Na to by budúci vedci pri svojej práci nemali 
zabúdať.

Odkazy na vzhliadnutie atmosféry:

          Science talks:                                 Prepojenie AMAVET a LEAF:

http://xn--umenadiaku-k8a79apv.sk
http://noove.org


VÝROČNÁ SPRÁVA AMAVET 2022

7372

FESTIVAL AMAVET OČAMI NÁVŠTEVNÍKA
Všímala som si živé diskusie súťažiacich detí. Všímala som si otvorenosť 
detí voči svojim učiteľom, ktorí tu boli dva dni, dňom aj nocou, len pre 
nich. Pripomenula som si, kto je to Učiteľ s veľkým U. 

Som srdcom amaveťák. Už 8 rokov. Aj preto si nikdy nenechám ujsť 
celoslovenské finále súťaže Festival vedy a techniky AMAVET. Navštívila 
som ho aj tento rok. Po rokoch dobrovoľníctva som súťaž zažila ako 
návštevník. 

Tentoraz som nebola súčasťou zákulisného mraveniska. Súťaž som si 
vychutnala na opačnej strane barikády, ako návštevník. Aj v tomto 
ročníku bolo medzi 55 prácami čo obzerať, počúvať, priučiť a inšpirovať 
sa. 

Ako technika ma potešilo, že popri prírodných vedách boli zastúpené 
aj technické. Upútal ma projekt KrasliCNC, ktorý spojil techniku, 
programovanie, kreativitu aj estetiku. Súťažiaci Jozef trpezlivo 
odpovedal na každú moju zvedavú otázku a svoj robotický model 
ochotne predviedol. Neviem, ako by dopadol súboj živej sily s jeho 
robotickou, ale je ľahko možné, že Jozef z Popradu udal na 25. ročníku 
festivalu nový smer v zdobení. A nie len kraslíc. 

Keď som súťažiace deti pri ich projektoch počúvala, uvedomila som si, 
aká potrebná a neoddeliteľná je schopnosť samostatne bádať a následne 
svoje poznatky prezentovať. Ako jedno bez druhého stráca na svojej sile. 
Ako dôležité je v priateľskej atmosfére u detí paralelne rozvíjať vedomosti 
aj schopnosť diskutovať o výsledkoch vlastnej práce. Ako veľmi na tejto 
synergii záleží, ako veľmi pri tom deti osobnostne rastú. 

Čo ma v tomto ročníku zamrzelo, bola nízka účasť verejnosti v priebehu 
súťažného dňa. Z môjho pohľadu je veľká škoda, že aspoň bratislavské 
školy nevyužili jedinečnú šancu, kedy sa deti mohli inšpirovať svojimi 
rovesníkmi. Mohli povzbudiť svojich spolužiakov v tradične silnej 
konkurencii z celého Slovenska. Veľmi dobre si totiž pamätám, ako 
prvý dotyk s amaveťáckym Festivalom vedy a techniky naštartoval 
moje vlastné deti.

Môj potlesk patrí všetkým finalistom, aj účastníkom krajských kôl 
súťaže. Patrí všetkým učiteľom, ktorí s deťmi dlhodobo pracujú, aby 
s nimi raz ročne pricestovali do Bratislavy zo všetkých kútov Slovenska. 

Patrí tiež členom sekretariátu 
AMAVET-u, ktorí za pomoci 
dobrovoľníkov súťaž 
každoročne organizujú 
a desaťročia budujú stabilné 
medzinárodné kontakty, aby 
víťazov jednotlivých kategórií 
vyslali na skusy do sveta. Tam 
majú jedinečnú možnosť 
konfrontovať sa so svetovým 
vedeckým a technickým 
dorastom z celého sveta. 

Ako dobrovoľník som sa 
starala, aby počas súťaže 
išlo všetko hladko. Ako 
návštevník som si dokázala 
uvedomiť dopad súťaže. 
AMAVET a celá komunita 
amaveťákov je stabilným 
pilierom slovenského 
vedeckého podhubia, a za to 
mu patrí veľká vďaka.

Anka Kravárová,
„Podaj notebook ďalej!“

https://www.facebook.com/amavet/?__cft__%5b0%5d=AZVAFUv2svmGkxVpfvSoLfQPP63PcZ5mlZrhDNCtG77lol8ZPQXt3gypiGJxd7DoMAt9iSXqMa9xYEsApXiUzrZUvEeRakF18n0qZ44ZmNGcdEvZevckyFuVr2SrwMrgS9eBr6SJER8SoksZ98hV3m7i&__tn__=kK-R
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ROBORAVE SLOVENSKO 2022
Koncom novembra 2022 sa na pôde Žilinskej univerzity v Žiline konal  
8. ročník celoslovenského kola obľúbenej súťaže v robotike pod 
názvom RoboRAVE Slovensko 2022. Už ôsmy rok Informačné centrum 
mladých, n. o. Martin v spolupráci s AMAVET klubom 958 Žilina, AMAVET 
klubom 549 Martin a Žilinskou Univerzitou v Žiline organizujú súťaž, 
ktorá mohla byť aj v tomto roku zrealizovaná vďaka finančnej podpore 
Žilinského samosprávneho kraja, grantového systému AMAVET-u 
a rôznych sponzorov.

Takto nám o organizácii 
súťaže RoboRAVE Slovensko 
2022 napísal pán Jozef 
Vakula, rodič účastníka   
z Banskej Belej: „Ďakujeme 
Vám a celému tímu za 
perfektne zorganizovanú 
súťaž. Určite si organizácia 
súťaže vyžadovala veľa 

času a úsilia. Bol to pre našu 
rodinu skvelý zážitok. Veľmi 
sa nám na Žilinskej univerzite 
páčilo“. 

Motto súťaže „Today´s  Play, 
Tomorrow´s Pay“ hovorí o jej 
cieli, kde „dnes  hrou získané 
vedomosti a zručnosti bude 
možné v budúcnosti zúročiť aj 
finančne“. Súťaž je prednostne určená pre žiakov základných a stredných 
škôl vo veku od 8 do 20 rokov. Do 8. ročníka sa prihlásilo celkom 36 tímov.

Zúčastnené tímy bojovali v piatich kategóriách: Justing - Súboj rytierov, 
SUMO Junior, SUMO, SUMO Open a Fire Fighting - Hasenie ohňa. 
Posledná menovaná  je najzložitejšia kategória, v ktorej  úlohou 

autonómneho robota je na súťažnej dráhe samostatne nájsť a  zhasnúť 
4 horiace sviečky. Víťazmi tejto najzložitejšej kategórie sa stali Patrik 
Pintér a Márk Vitkó zo Spojenej školy Nové Zámky s robotom, ktorý má 
názov PROPELLER. Okrem získaných vecných darov boli nominovaní 
na Celosvetové finále RoboRAVE International, ktoré sa konalo 8. až 
10. augusta 2023 v Mexiku, kde sa stretlo  1800 nadšencov robotiky 
z celého sveta. Druhé miesto získal Tomáš Gaňa s robotom FireFinder 
z Gymnázia  Veľká okružná 22, Žilina. 

Ing. Helena Ristvejová, AMAVET klub 549, Martin

AMAVET NA KONFERENCII
UČÍME PRE ŽIVOT 2022

Konferencia Učíme pre život, ktorá sa konala v Poprade, mala v tomto 
roku tému „PROBLÉM AKO PRÍLEŽITOSŤ“. 13. ročník otvoril príležitosť 
učiteľom, riaditeľom škôl, ale aj iným subjektom, podieľajúcim sa 
na vzdelávaní našej mladej populácie, aby si navzájom vymenili 
svoje skúsenosti a poznatky. Konferencia každoročne prepája stovky 
učiteľov, riaditeľov škôl, cez mimovládne organizácie až po poslancov, 
či pracovníkov štátnych inštitúcií. Prináša inšpirujúce príbehy, ukážky 
dobrej praxe, nápady na inovácie a hlavne stretnutia a diskusie 
zainteresovaných strán. 350 účastníkov konferencie si vypočulo 68 
prednášok, prezentácií, či workshopov. 

Tento rok mal na 
konferencii zastúpenie 
aj AMAVET. Prednášku 
mala Mgr. Janka Šišková, 
vedúca AMAVET klubu 
979 pri ZŠ s MŠ Nižná 
brána Kežmarok. 

Naša prezentácia mala za 
úlohu predstaviť  AMAVET 
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učiteľom, ukázať na konkrétnych príkladoch, že s vedou sa stretávajú 
deti už v materskej škôlke, či na 1. stupni ZŠ a že veda sa dá učiť nielen 
na prírodovedných predmetoch, ale aj na hodinách jazykov... Nielen čas 
na krúžku je príležitosť na experimentovanie, ale na každom jednom 
kroku vieme už malým detičkám ukazovať vedu a vysvetľovať súvislosti.  
Prednáška mala maximálnu možnú účasť, tak veríme, že sme inšpirovali 
ďalších učiteľov, ktorí vyhľadajú spoluprácu s AMAVET-om, zúčastnia sa 
niektorej zo súťaží, ale hlavne, že naučia svojich žiakov mať vedu rád.

Janka Šišková

AMAVET IDE ĎALEJ
S DIGITÁLNOU KOALÍCIOU

DIGITÁLNA KOALÍCIA OSLÁVILA PIATE VÝROČIE ČINNOSTI

Asociácia pre mládež, vedu a techniku (AMAVET) je už od založenia 
Digitálnej koalície jej členom. V roku 2018 sa stal AMAVET Digitálnou 
jednotkou. Z rúk podpredsedu vlády SR pre investície a informatizáciu 
a predsedu predstavenstva Digitálnej koalície Richarda Rašiho a 
prvého viceprezidenta IT Asociácie Slovenska a predsedu výkonného 
výboru Digitálnej koalície Mária Lelovského, sme prebrali ocenenie 
Digitálna jednotka 2018, za plnenie záväzkov v Digitálnej koalícii, 
súvisiacich najmä so súťažnou konferenciou Junior Internet a jej 
úlohami vo vzdelávaní, nadobúdaní IT zručností, či motivácii študovať 
IT na Slovensku.

V roku 2022 oslávila Digitálna koalícia piate výročie. Vrcholoví 
predstavitelia vlády a najvýznamnejší stakeholderi v oblasti IKT sa zišli 
30.11. a 01.12.2022 pod jednou strechou s jediným cieľom – osláviť 
piate výročie vzniku a pôsobenia Digitálnej koalície na Slovensku.

Podpora domáceho IKT sektora, efektívnejší systém vzdelávania  
a rozvoj digitálnych zručností Slovákov.

Prítomní členovia spoločne zhodnotili výsledky svojej činnosti, a zároveň 
vytýčili nové strategické priority organizácie do budúcna. Spoločne  

s vládnymi predstaviteľmi diskutovali nielen o aktuálnych výzvach, ktoré 
so sebou prináša digitalizácia, ale aj o spoločných krokoch, ktoré prispejú 
k ďalšiemu rozvoju Slovenska v tejto oblasti. Súčasťou slávnostného 
večera bolo aj odovzdávanie ocenení Digitálna jednotka organizáciám, 
ktoré v uplynulom období najvýraznejšie prispeli k technologickému 
pokroku našej krajiny plnením svojich záväzkov v Digitálnej koalícii.

Výhľad do digitálnej doby

Globálna pandémia koronavírusu a vojnový konflikt na Ukrajine výrazne 
ovplyvnili aj rozsah a spôsob používania digitálnych technológií,  
a v mnohých prípadoch tiež akcelerovali digitálnu transformáciu 

podnikov. Uplynulé dva roky boli podľa predsedu  Digitálnej koalície 
Mária Lelovského predovšetkým o súdržnosti a spolupráci IKT sektora: 
„Počas koronakrízy viacerí členovia DK intenzívne spolupracovali  
s jednotlivými školami a poskytovali im pomoc s prechodom na dištančné 
vzdelávanie. V spolupráci so zástupcami škôl a odbornej verejnosti sme 
tiež pripravili návrh Krízového plánu pre prípadné ďalšie vlny pandémie 
so zameraním na digitálne dištančné vzdelávanie,“ vysvetľuje. Digitálna 
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koalícia sa tiež dlhodobo aktívne zapája do rozvojových projektov 
v oblasti získavania študentov a expertov pre domácich IKT sektor 
z tretích krajín, participuje tiež na príprave spoločných študijných 
programov ukrajinských a slovenských IT univerzít. Plánované aktivity 
však výrazne ovplyvnilo vypuknutie vojnového konfliktu na Ukrajine. 
„Ihneď po vypuknutí vojny sme začali s univerzitami na Ukrajine aktívne 
komunikovať – okrem materiálnej pomoci a transportu sme študentom 
a ich rodinám poskytli pomoc s ubytovaním, študentom sme tiež na 
Slovensku zabezpečili firemné štipendiá, vďaka čomu mohli plynulo 
pokračovať v štúdiu. Dnes máme na Slovensku 14 študentov IT odborov 
a ďalší čakajú na možnosť príchodu,“ pokračuje Lelovský.

Digitálna koalícia v súčasnosti združuje už viac ako osemdesiat 
stakeholderov v oblasti IKT z verejného i súkromného sektora, ktoré 
vytvárajú pracovné miesta pre desaťtisíce ľudí. Stabilnou súčasťou je 
pritom aj akademická obec. Poslaním organizácie je predovšetkým 
podporovať záujmy slovenského IKT sektora na domácej i medzinárodnej 
pôde a prispievať k jeho rozvoju. „Dlhodobo upozorňujeme, že najväčšou 
výzvou pre tento sektor je akútny nedostatok kvalifikovaných expertov. 
Zmeniť tento nelichotivý stav je pritom možné len pokračovaním  
v reforme vzdelávania na všetkých stupňoch a zásadným zvýšením 
kvality výučby matematiky a informatiky na jednotlivých školách,“ 
spresňuje tajomník Digitálnej koalície, Andrej Bederka. 

Aj v tomto smere Digitálna koalícia v uplynulom období prostredníctvom 
svojich členov participovala na viacerých aktivitách, ktoré zásadným 
spôsobom prispeli k zefektívneniu systému vzdelávania v oblasti IKT –  
v rámci jedenásteho ročníka IT Fitness Testu  v tomto roku preverila  
úroveň digitálnych zručností viac ako sto-tisíc ľudí, prioritne žiakov 
základných a stredných škôl a ich učiteľov. Počas svojho päťročného 
pôsobenia tiež aktívne spolupracuje so strednými odbornými školami (SOŠ) 
na rozvoji špecializovanej skupiny študijných IT odborov. „Sústredíme sa  však 
aj na absolventov SOŠ. Napríklad v spolupráci s Košickým samosprávnym 
krajom sme za posledné tri roky dosiahli znásobenie počtu žiakov prvých 
ročníkov SOŠ v IKT odboroch pričom obdobné partnerstvá rozvíjame aj  
v ďalších krajoch,“ konštatuje Bederka.

VÍŤAZI MISIE MARS ZREALIZOVALI
PROJEKT NA STANICI LUNARES

Šesť tímov zo stredných škôl z celého Slovenska a množstvo odborníkov 
nielen na vesmírnu oblasť – takto v skratke vyzeralo finále štvrtého 
ročníka súťaže Misia Mars v Energolande.

Študenti stredných škôl mohli počas dvoch mesiacov prihlásiť 
svoje projekty do náučnej súťaže Misia Mars, ktorú už štvrtý raz 
organizovali Slovenské elektrárne s podporou AMAVET-u a v spolupráci 
s renomovanou astrobiologičkou Dr. Michaelou Musilovou. Hlavnou 
výhrou bolo zrealizovanie víťazného experimentu na výskumnej 
vesmírnej stanici LunAres v Poľsku, jedinej svojho druhu v Európe, pod 
vedením riaditeľa stanice Leszka Orzechowskeho. Víťazi svoj projekt 
osobne odovzdali v septembri do rúk posádky simulovanej marťanskej 
misie, ktorá ho zrealizovala na základe ich inštrukcií.

Do štvrtého ročníka sa zapojilo 16 rôznych škôl z celého Slovenska, vyše 
100 žiakov a učiteľov, niektorí pedagógovia súťažili s dvomi až tromi 
tímami a zapájajú sa pravidelne každý rok. Porotcovia to opäť nemali 
ľahké, prihlásených bolo 20 veľmi kvalitných projektov. V prvom kole 
hodnotili takmer týždeň a vybrali až šesť prác postupujúcich do finále. 
Dva tímy na piatom mieste mali totiž rovnaký počet bodov.

Súťažiaci sa zišli 2. júna v zábavno – vzdelávacom centre Energoland 
pri jadrovej elektrárni Mochovce, kde predstavili svoje projekty pred 
odbornou porotou v zložení Michaela Musilová, Leszek Orzechowski, 
Ivan Bella, Michaela Brchnelová, Miroslav Šarišský, Antónia 
Germanovová, Michal Brichta, „Vedátor“ Samuel Kováčik a Matej 
Poliaček. Študenti museli odpovedať aj na zvedavé otázky porotcov, 
nenechali sa však zaskočiť a pohotovo reagovali.

 „Bolo nesmierne ťažké vybrať v prvom kole spomedzi dvadsiatich tímov 
šesť finalistov. A ešte ťažšie zvoliť víťazný projekt. Študenti slovenských 
stredných škôl sú naozaj nadaní. Ich práce boli veľmi rozmanité, niektorí 
navrhli samotnú technológiu, iní zas vedecký pokus či výsledný produkt.  
Vybrali sme nakoniec experiment, v ktorom urobili súťažiaci o čosi 

https://intranet.seas.sk/pozor-startujeme-zacina-sa-misia-mars-4/
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naviac“, zhodnotil súťaž riaditeľ poľskej výskumnej vesmírnej stanice 
LunAres Leszek Orzechowski.

A práve takým bol projekt Od pôdy k palivu, ktorí osobne odniesli na 
výskumnú vesmírnu stanicu LunAres najmladší účastníci súťaže, traja 
nadšení „vedátori“, terciáni Marián Kovaľ, Martin Pistovčák a Michal 
Haverlík pod vedením učiteľky Petry Kořanovej. Porotu zaujal projekt najmä 
tým, že ho reálne otestovali na Fakulte chémie a potravinárskej technológie 
Slovenskej technickej univerzity pod dohľadom inžiniera Miroslava Tatarka 
a konzultovali ho na Prírodovedeckej fakulte Univerzity Komenského u 
docenta Jozefa Tatierskeho. Navyše dostali list aj od Európskej vesmírnej 
agentúry (ESA), ktorej odborníci videli video ich projektu na konferencii ESA 

Living Planet Symposium 
2022, konajúcej sa len 
raz za tri roky.

„Som veľmi rád, že váš 
tím vypracoval projekt, 
ktorý sa zameriava na 
vesmírnu vedu – hlavnú 
oblasť pôsobenia ESA. 
Váš návrh experimentu 
možno považovať za 
obzvlášť pozoruhodný 
pre študentov vášho 

veku. Je skvelým príkladom toho, ako môžu mladí ľudia prispieť 
hodnotnými nápadmi do sveta vedcov“, ocenil víťazov doktor 
inžinierstva z Katedry vedy, aplikácií a technológií budúcnosti Stefano 
Ferretti.

Počas výletu v Poľsku navštívili víťazi súťaže Misia Mars aj jedno 
z najväčších a najlepšie vybavených vedeckých múzeí v Európe, 
Kopernikove vedecké centrum s takmer 450-timi interaktívnymi 
exponátmi. Nevynechali ani výlet do miest Vroclav a Varšava, či odbornú 
exkurziu do firmy SatRevolution, ktorá spolupracuje s americkou 
spoločnosťou Virgin Orbit na satelite, ktorý bol vypustený na obežnú 
dráhu Marsu.

V kategórii cena verejnosti sa mohli spolužiaci, učitelia či rodina zapojiť 
do hlasovania a podporiť jeden zo šiestich projektov finalistov. Prišlo 
rekordných 3282 hlasov a došlo k vzácnej zhode medzi rozhodnutím 
poroty i verejnosti. Aj túto kategóriu vyhralo Gymnázium Grösslingova  
s projektom Od pôdy k palivu s počtom 1582 hlasov a všetci členovia 
tímu získali digitálne hodinky s meraním teploty.

„Som veľmi spokojná s priebehom finále, študenti nám prezentovali 
kvalitné projekty. Ich úroveň neklesá, dokonca v niektorých prípadoch 
je vyššia oproti minulým ročníkom. Teší ma, že súťažiaci prichádzajú 
s novými nápadmi, ktorými obohacujú našu vedeckú prácu. Chcem sa 
poďakovať všetkým, čo sa zapojili do štvrtého ročníka súťaže Misia Mars 
a teším sa na nové projekty“, zhodnotila finále súťaže predsedníčka 
poroty, Michaela Musilová.

Mgr. Barbora Rumpli, Koordinátor komunikácie,
Komunikácia a udržateľný rozvoj, 

Slovenské elektrárne, a.s.

NA BRUSELSKOM EDUCATION SUMMITE 
REPREZENTOVAL AMAVET

ALEXANDER VALACH

Prvý decembrový deň sa 
konal v Bruseli Education 
summit, ktorý organizuje 
Európska Komisia. Cieľom 
podujatia bolo vyzdvihnúť 
činnosť organizácií, 
ktoré počas Európskeho 
roka mládeže priniesli 
podnetné projekty a 
iniciatívy zamerané na 
participáciu mládeže a jej 
neformálne vzdelávanie. 

https://www.youtube.com/watch?v=GpfyGsy1bPQ
https://www.esa.int/
https://www.esa.int/
https://lps22.esa.int/frontend/index.php?folder_id=4254&page_id=
https://lps22.esa.int/frontend/index.php?folder_id=4254&page_id=
https://lps22.esa.int/frontend/index.php?folder_id=4254&page_id=
https://www.kopernik.org.pl/en
https://www.satrev.space/
https://virginorbit.com/
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Organizátori nás oslovili s tým, že sa im do pozornosti dostala naša 
konferencia Junior Internet AMAVET, na ktorej súťažne prezentujú žiaci 
základných a stredných škôl svoje projekty zamerané na tvorbu webov, 
programovanie aplikácií, digitálnu grafiku a dizajn, písanie textov, 
tvorbu blogov a webov zameraných na vzdelávanie. 

Na Education summite bola diskusia, na ktorej nás reprezentoval 
Alexander Valach. Alex pôsobí ako doktorand na Ústave počítačového 
inžinierstva a aplikovanej informatiky FIIT  v Bratislave. Junior Internetom 
si prešiel počas žiackych čias najskôr ako súťažiaci a neskôr sa zapájal do 
prípravy podujatia ako odborník v hodnotiacej komisii. 

Záznam z jeho vystúpenia na summite si môžete pozrieť na:   
  

PROFIL AMAVEŤÁKA – DÁVID RICHTER – 
ODCHÁDZA 

V rubrike AMAVET eRevue „Profil AMAVEŤÁKA“ formou rozhovorov 
predstavujeme už nielen úspechy AMAVET-u ako celku, ale najmä kto 
za týmito úspechmi sú, ako premýšľajú a konajú, a vlastne prečo to 
robia. S Dávidom Richterom, ktorý pracoval v centrále AMAVET-u do 
novembra sa zhovárala Anka Kravárová.

•	 Dávid, vnímam ťa ako inventár sekretariátu AMAVET-u. Ako 
človeka, ktorý je vždy usmiaty a ochotný podať pomocnú ruku. 
Zaujíma ma, ako vidí Dávid Richter sám seba. Kto si? Ako by si 
sa charakterizoval? Čo ťa priviedlo do AMAVET-u?

Môj príchod do AMAVET-u vlastne spískal môj spolužiak zo strednej školy. 
Dotiahol ma do „takej dobrej organizácie na konci Bratislavy, s ktorou 

chodil na tábory a robil zaujímavé 
veci.“ Dovtedy som o nej nevedel.  
Vlastne, úplne tak to nebolo. V roku 
2008 som bol ako súťažiaci na Festivale 
vedy a techniky AMAVET 2008 (FVAT) 
s projektom o tvorbe 3D fotografií. To 
bolo moje prvé stretnutie s AMAVET-
om. Potom som už s AMAVET-om  
v kontakte nebol, až kým ma spomínaný 
spolužiak neoslovil, že existuje 
organizácia, ktorá robí super podujatia, 
tábory a že sa s ním môžem ísť na tieto 
aktivity pozrieť. 

•	 To bolo v ktorom roku?

V marci 2010, kedy som jeden deň strávil na prednáške na STU  
v Bratislave a druhý deň som už pomáhal v AMAVET-e ako brigádnik. 
Mišo Valíček vtedy pripravoval národnú konferenciu Junior Internet 
2010, vtom čase ešte v hoteli Barónka, takže som rovno prišiel do 
finálnych príprav 5. ročníka súťaže a v marci som sa tejto akcie aj 
zúčastnil ako pomocný organizátor. Tam som sa zoznámil s Ľubošom 
Demovičom, ktorý je teraz predsedom odbornej hodnotiacej komisie 
súťaže Junior Internet a dodnes podporuje nádejných online tvorcov  
a programátorov v ich raste. 

•	 Spomenul si meno Ľuboš Demovič. Pre mňa je to stálica súťaže 
Junior Internet. Už vtedy bol predsedom komisie?

Pamätám si, že sa z role súťažiaceho, ako zakladateľ webovej stránky 
školy, presunul do role predsedu komisie. Je to bývalý súťažiaci, ktorý 
dodnes ostal verný Junior Internet-u (JI). 

•	 Pri JI si bol 12 rokov. Čo vnímaš, ako najväčší posun v rozvoji 
tejto súťaže.

Za tie roky formovania JI vidím veľký prínos v tom, že vznikla komunita 
okolo tejto súťaže, ktorá sa priebežne rozrastá. Sú to dobrovoľníci, 
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členovia odbornej hodnotiacej komisie (mimochodom tiež 
dobrovoľníci), ale aj partneri súťaže. Nabaľuje sa to ako snehová guľa. 
Pridávajú sa dobrovoľníci z radov študentov, ale aj úspešní ľudia, ktorí 
sú takpovediac za vodou, ale chcú mladých posúvať ďalej. Komunita 
rastie počtom, ale aj do kvality. Odbornej aj ľudskej. Vnímam to tak, že 
tým narastá aj hodnota tejto súťaže. 

•	 Stretol si v súvislosti s JI človeka z IT oblasti, ktorý sa ti do 
pamäti vryl naozaj hlboko?

Pri organizovaní súťaže som mal možnosť spoznať veľa zaujímavých 
ľudí, ktorí bez nároku na odmenu majú chuť poskytnúť mladým svoje 
skúsenosti, rady, svoje know-how, aby sa posúvali vpred. Pre deti, ktoré 
prichádzajú do súťaže sú tak odborným, ale aj ľudským vzorom. Všetci 
vytvárajú jedinečnú atmosféru tejto súťaže a aj to je prvkom, možno 
výchovným, ktorý súťažiach zo základných a stredných škôl ovplyvňuje 
aj po ľudskej stránke. JI-čko aktivuje mladých ľudí a zapája ich do riešenia 
problémov okolo seba. 

•	 Máš predstavu, koľko detí prešlo za tie roky touto súťažou?

To by mohli byť už aj tisíce. Keď zoberieme, že každý rok to bolo okolo 
100 až 150 súťažiacich, tak to už zrátame celkom slušný počet. 

•	 Bol si aj výkonným riaditeľom súťaže Festival vedy a techniky 
AMAVET. Aké boli Tvoje začiatky?

Na festivale som bol najprv ako súťažiaci. V roku 2010 som do AMAVET-u 
prišiel ako brigádnik, v roku 2011 som bol ako dobrovoľník na ESI  
a v roku 2012 som do AMAVET-u nastúpil ako zamestnanec. V centrále 
bola vtedy súčasná riaditeľka Gabika Kukolová, koordinátor Junior 
Internet-u Mišo Valíček, koordinátorka pre Cesty za vedou a tábory 
Katka Lehotská a kluby mal na starosti Peťo Topoľský. Bol tam aj Vlado 
Vaculík, ktorý mal na starosti FVAT. 

•	 Takže k tejto zostave pribudol mladý Dávid Richter. Koľko si 
mal rokov?

Bol som mladé ucho, mal som 20 rokov. 

•	 Čo bolo po nástupe do AMAVET-u Tvojou úlohou?

Pomáhal som Mišovi Valíčkovi s prípravou a organizáciou JI. Boli to 
väčšinou praktické veci ohľadom zabezpečenia podujatia. Medzi iným 
som pripravoval visačky a podobne. Pomáhal som pri klubovej agende 
a podujatiach. 

•	 V súčasnosti si výkonným riaditeľom súťaží JI aj FVAT, kedy  
a ako k tomu došlo?

Ako prvý projekt som po Vladovi Vaculíkovi, ktorého prezývame dodnes 
Vaco, prevzal v roku 2011 FVAT ešte ako brigádnik. Junior Internet 
pribudol až neskôr. 

•	 Z môjho pohľadu si dostal na starosti veľkú súťaž vo veľmi 
mladom veku. Vnímal si to ako stres?

Nejaké výrazné stresové situácie si nepamätám. Určite boli, ale 
rozmýšľam, že keď som ako také 20 ročné „ucho“ pobehoval po 
Prírodovedeckej fakulte UK v Bratislave, objavil som sa aj v aule plnej 
účastníkov našej súťaže, tak to nebola úplne komfortná situácia. Bol som 
na očiach všetkých detí, musel som predstúpiť pred sto až stopäťdesiat 
účastníkov. Dovtedy som komunikoval z pohodlia a pohody kancelárie  
a zrazu som mal všetkých ľudí pred sebou. Bol to úplne iný pocit. Aj keď 
som súťaž nemoderoval, ale keď som videl na mieste ten dav, pre ktorý 
som pripravoval program, cítil som tú „váhu“ vo vzduchu.  

•	 Dnes je z teba 30 ročné „ucho“. Necítim z teba stres. Napĺňalo 
ťa to, to je jasné. Kam ťa to posunulo?

Áno, napĺňalo. Keď som každý rok stretával ľudí na podujatí, tak som sa 
z toho veľmi tešil. Online komunikácia je niekedy z núdze cnosť, ale keď 
sa po dlhých mesiacoch s nimi naživo stretnem a vidím ich nadšenie, 
entuziazmus, tak mi to krásne vracia snahu, ktorú som do podujatia 
investoval. Oplatí sa ísť do situácií, ktoré nie sú vždy konformné a práve 
tie človeka posúvajú dopredu. 

•	 Čo Určite boli aj úsmevné príhody z JI alebo z FVAT!

S víťazmi FVAT sme boli na Ruskej národnej súťaži pre mladých 
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vedcov Vernadsky a v rámci podujatia sme mali možnosť si pozrieť 
Moskvu. Vybrali sme sa na Červené námestie, kde sme si chceli 
spraviť spoločnú fotografiu. Ako vždy a všade, zobral som so sebou 
slovenskú zástavu, nech reprezentujeme na vysokej úrovni ☺.  
Pri fotení sme vysmiati rozprestreli slovenskú zástavu. Neuvedomili 
sme si, že Rusi si dajú tak veľmi záležať na bezpečnosti a kým sme sa 
odfotografovali, prišla k nám polícia. Prikázala nám zástavu okamžite 
schovať. Takže asi ako jediná výprava z AMAVET-u máme krásnu 
spomienkovú fotografiu z Červeného námestia aj so slovenskou 
vlajkou. Stihli sme to! 

•	 Bol si stabilným členom tímu aj na táboroch AMAVET-u. Bol si 
pri ich začiatkoch?

Keď som sa dostal k táborom, bol už vybudovaný pomerne stabilný tím 
dobrovoľníkov, ktorí tábory viedli. Bol tam Juraj Váňa a Miloš Králiček, 
ktorí boli dobrovoľníci v chorvátskom stanovom kempe v Baško Polje. 
Bol som ale pri veľkej zmene, keď sme sa zo stanov sťahovali do 
mobilných domov. Posledný tábor sme organizovali v roku 2020. Škoda, 
že covid tieto aktivity pochoval. 

•	 Takže práca v AMAVET-e obsahovala aj prácu s lopatou?

S kladivom, s lopatou, na kolenách s „karboškou“, ale aj s čistiacimi 
prostriedkami. Zdokonalil som sa nielen v domácich prácach, ale aj 
napríklad vo vodoinštalatérstve ☺. 

•	 Máš spomienku z tábora, ktorá sa ti vryla do pamäti?

Bolo to na táboroch, keď do Chorvátska chodili rôzne skupiny. Boli to 
rodičia s deťmi, školy v prírode, ale chodili aj deti z detských domovov 
a ich profesionálni rodičia. Spomínam si na momenty s deťmi, pre ktoré 
sme pripravili aktivity a ony boli vďačné za každú maličkosť, za každú 
minútu času, čo sme im venovali.  

•	 Vnímal si, že prítomnosť detí z detských domovov ovplyvňovala 
bežné deti z úplných rodín?

Mali sme tábory, kde sme premiešali deti z kompletných rodín a deti 

z detských domovov, alebo zo sociálne znevýhodneného prostredia. 
Tieto tábory boli iné. Deti dokázali spolupracovať, vnímať, hľadať 
riešenia. Rozprávali sa aj o svojom súkromí. Vedeli medzi sebou zdieľať 
svoje životné osudy, boli voči sebe otvorení a priateľskí. Dokázali si veľa 
odovzdať a pomáhali si. Bolo príjemné ich sledovať, ako sa z roka na rok 
menia. 

•	 Z toho čo hovoríš mám pocit, že na Chorvátsko spomínaš veľmi 
rád. Kedy začali denné tábory?

Keď sme v roku 2015 na sekretariáte vytvorili akreditovaný program 
Zvedaví vedci, začali sme školiť animátorov a táborových vedúcich.  
V rámci školenia sme potrebovali školených účastníkov priamo zapojiť 
do nejakých aktivít. Prípravou a realizáciou denných táborov, sme 
im vytvorili priestor pre získanie praxe. Keď je človek týždeň s deťmi, 
dokáže zo seba dostať maximum a vytvoriť kvalitný program. A popri 
tom nám vznikol krásny kolobeh. Do táborov sa nám vracali deti, ktoré 
keď už odrástli, mali naďalej chuť zostať s AMAVET-om v kontakte  
a zapojiť sa ako dobrovoľníci a animátori do táborov. 

•	 A čo Tvoje súkromie? Aké sú tvoje hobby?

Milujem turistiku v horách s výhľadom, rád si vyvetrám hlavu aj na 
bicykli. Mám proste rád aktívny oddych v prírode. Na cyklistike ma baví 
hlavne to, že je človek nezávislý. Dá sa na ňom precestovať aj niekoľko 
sto kilometrov za zopár dní, posúvať svoje limity a prekonávať hranice 
štátov. 

•	 Rozhovor robíme preto, že po viac ako 10 rokoch z AMAVET-u 
odchádzaš. Aký je Tvoj odkaz na rozlúčku?

V AMAVET-e som zažil viac ako 10 úžasných rokov, počas ktorých som 
stretol veľa zanietených učiteľov, dobrovoľníkov a detí. Som za to veľmi 
vďačný. Verím, že na Slovensku budú tieto deti nielen vyrastať, ale títo 
šikovní a vzdelaní ľudia tu aj zotrvajú. 

AMAVET-u želám ďalších úspešných, minimálne 32 rokov plných elánu  
a nových nápadov. Verím, že človek, ktorý preberie po mne štafetu 
pridá súťažiam nový lesk.
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Ďakujem za inšpirácie klubovým vedúcim, z ktorých každý ma nejakým 
spôsobom obohatil. Prajem im veľa klubových i osobných úspechov. 
Teším sa, ak sa aj o rok uvidíme na FVAT, určite sa prídem pozrieť na 
nové vedátorské objavy!

Dávid, ďakujem Ti za rozhovor a želám Ti veľa úspechov na novom 
pracovisku, aj v osobnom živote.

Zhovárala sa Anka Kravárová.

NADAČNÝ FOND MANŽELOV TABAČIKOV

Občianske združenie priateľov dejín techniky 
a vynálezov na Slovensku, ktoré pôsobí aj 
v Paríži s názvom  Association d‘Amitié, Franco-
Slovaque, je jedným z donorov, podporujúcich 
mladých slovenských vedátorov. Vedie ho pani 
Manaková, ktorá neraz finančne pomohla aj 
aktivitám AMAVET-u. V predvianočnom období, 
v čase obdarúvania sme ju požiadali o krátky 
rozhovor.

•	 Pani Manaková, Vy spravujete Nadačný fond manželov 
Tabačikov. Aké je poslanie fondu?

Občianske združenie priateľov dejín techniky a vynálezov bolo založené 
v roku 2017. Jeho cieľom je podporovať študentov vo vedeckej  
a technickej činnosti. Manželia  Tabačikovci boli profesori a výskumníci 
na juhu Francúzska. Boli vedúcimi osobnosťami výskumu v chemickom 
a vo fyzikálno-chemickom laboratóriu CNRS v Montpellier. Vlado 
Tabačik bol Slovák a Christiane Tabačik Francúzska a ich pozostalosť 
bola venovaná na založenie Nadácie na podporu slovenských študentov. 
Nadácia Christiane a Vlado Tabačik je určená k financovaniu niektorých 
aktivít ako aj na vysokoškolské štúdia vo Francúzsku alebo na Slovensku. 
Podporuje tiež študentov konzervatória. Financovala natočenie filmov 
o slovenských vynálezcoch, pre študentov stredných škôl.

•	 Čo motivovalo manželov Tabačikov k tomu, aby svoju 
pozostalosť takto zmysluplne venovali vzdelávaniu slovanských 
detí a mládeže?

Strata ich jediného syna nadaného a vynikajúceho hudobníka, venoval 
sa najmä barokovej hudbe v hre na čembalo. Zomrel 27. marca 2000.

•	 Aké subjekty podporujete? Podľa čoho si vyberáte tých, ktorým 
pomáhate finančne?

Podľa stanov združenia, podporujem hlavne študentov zo  sociálne 
slabších rodín a ktorí poberajú prospechové štipendium. Po 
preštudovaní žiadosti môžeme podporiť aj iných nadaných študentov, 
či víťazov rôznych súťaží.

•	 Z osobnej skúsenosti vieme, že ste veľmi dôsledná pri realizácii 
filantropie. Dedičstvo manželov Tabačikov je tak v dobrých 
rukách. Aké plány máte do budúcna?

Pokračovať v tejto aktivite. Želám si, aby bolo čo najviac nadaných 
študentov, ktorých by som mohla podporiť.

Za rozhovor ďakuje Ján Nemec

PODAJ NOTBOOK ĎALEJ! - POKRAČUJEME
POMOCNÁ RUKA Z FRANCÚZSKA 

„Dlho som nedostávala váš časopis. Keďže je covid, myslela som 
si, že nemôžete pracovať. No náhodou som pozrela do spamov, 
čo nerobievam a tam sa nachádzali vaše časopisy! Objavila som aj 
iniciatívu Podaj notebook ďalej. Mala by som záujem ju podporiť. 
Odkedy existuje táto iniciatíva? Chcela by som o tom vedieť viac.“ 

Takto nás v decembri v roku 2022 oslovila pani Edita Manáková 
zo Spolku francúzsko-slovenského priateľstva (Association amitié 
franco – slovaque) a Občianskeho združenia priateľov dejín techniky  
a vynálezov.
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Náš prvý telefonát bol dlhý 
a veľmi srdečný. Podrobne 
som pani Manákovej 
vysvetlila, ako naša iniciatíva 
funguje. Techniku zháňame 
od sponzorov, spoľahlivé 
náhradné diely nakupujeme, 
naši chlapci počítače vyčistia 
a nové diely namontujú. 
Potom prichádza tá najkrajšia časť. Odovzdáme ich deťom. 

Telefonátov bolo ešte zopár, no neostalo len pri nich. V krátkom čase 
pristála na našom účte štedrá finančná podpora. Tisíc euro z Francúzska 
je určených na opravu a modernizáciu starších počítačov a notebookov, 
ktoré po omladení školákom, pre ktorých vlastný počítač vôbec nie je 
samozrejmosťou, ešte výborne poslúžia.

Sympatický Alex

Kto sleduje FB stránku Podaj notebook ďalej! už vie, že prvým 
obdarovaným v roku 2022 bol Alex. Štvrták na základnej škole si nás 
okamžite získal. Sympatický blonďák sa zo svojho prvého počítača veľmi 
tešil. Pripravil nám aj milé poďakovanie. 

Dozvedeli sme sa, že jeho koníčkom je  programovanie, ale zaujíma ho aj 
vesmír a matematika. Okrem zmyslu pre humor nás prekvapil aj svojimi 
znalosťami o počítačovej grafike, zároveň si poťažkal nad problémami, 
s ktorými sa aktuálne trápi pri svojich programátorských začiatkoch. 
A potom som sa v odbornej terminológii stratila. V zanietenej diskusii 
s ním držal krok Maroš a zo mňa sa stal spokojný divák. Veľmi sa teším 
z každého takéhoto stretnutia. 

Kto sú Christiane a Vlado Tabačik

Vlado Tabačik bol Slovák a Christiane Tabačik Francúzska. Obaja 
manželia pôsobili ako profesori a výskumníci na juhu Francúzska. Boli 
vedúcimi osobnosťami výskumu v chemickom a vo fyzikálno-chemickom 
laboratóriu CNRS v Montpellier. Ich pozostalosť bola venovaná na 
založenie nadácie na podporu slovenských študentov.

Vážime si, že myšlienka Podaj notebook ďalej! v nadácii zarezonovala. 

Umenie prijať dar

Príbeh Alexa ma pri srdci zahrial dvojnásobne. Alex je veľmi milý, 
skromný, ale zároveň zdravo sebavedomý chlapec s hlavou plnou 
nápadov aj vedomostí. Je radosť s ním sedieť za jedným stolom. Zároveň 
je dôkazom, že aj dnes sa ľudia o seba ešte zaujímajú. Kontakt na jeho 
maminu nám dala kamarátka kamarátky, ktorá sa o našej iniciatíve 
dozvedela od svojej kamarátky. Možno úsmevné, ale krásne!

Stačila všímavosť, zopár slov, a ďalšie dieťa s nadšením a motivované 
vykročilo na svoju cestu.

Projekt začal v roku 2019. Za ten čas som si uvedomila, že prijať dar 
nie je pre každého ľahké. Hlavne pre dospelých. Učme sa to od detí! 
Ich bezprostrednosť mi vždy pripomenie, na čo všetko sa dá na ceste 
za dospelosťou zabudnúť. 

UČENIE Z DONBASU NA MOBILE
VYSTRIEDALO ONLINE UČENIE
NA NOTEBOOKU Z AMAVET-U

Naše stretnutie bolo pôvodne pracovné. Keď som vybavila 
svoje pracovné povinnosti, nedalo mi to. Naštartovala 
som svoju ruštinu a prejavila záujem. O nich, ako o ľudí.  
„V Donbase sme mali 13 základných škôl. Dnes už stoja len dve. Ostatné 
sú zničené“, povedala mi na prvom stretnutí mama malej Veroniky. Čo 
s príbehom Veroniky spája AMAVET?
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Príbeh 1 - Veronika

Bolo to pre mňa silné. 
V podstate sa všetko točilo 
okolo bombardovania 
a strát. Na ľudských 
životoch, na majetku, na 
vzťahoch. Vojna rozdelila 
rodiny. Časť sa dostala 
na západ od Ukrajiny, 
časť do Ruska. Do Ruska 
odišli hlavne tí, čo žili 
v pohraničí, majú tam 

blízku rodinu alebo len verili, že tam budú v bezpečí. 

Položila som otázku: A uvidíte sa ešte? 

Pozerali sme s pani Svetlanou na seba a obe len neurčito pokrčili 
plecami. Uvedomila som si vnútornú silu, ktorú títo ľudia v sebe musia 
každý deň nájsť. 

Zaujalo ma, ako po celý čas malá Veronika sústredene sledovala mobil 
pred sebou. Pani Svetlana sa pousmiala a vysvetlila, že Veronika je 
práve v online spojení so svojou učiteľkou v Donbase. Po chvíli si 
Veronika nahlas odfúkla, vystrela sa a veselo oznámila, že jazyk 
(písanie) konečne skončil a o chvíľu začne matematika. Oči jej svietili, 
vraj informatiku mali včera. V rohu izby sedela sústredene pri online 
vyučovaní aj staršia sestra.

Pomyslela som si, že asi vyrušujem, ale pani Svetlana pokračovala. Cítila 
som, ako dobre im padlo porozprávať sa. Alebo skôr, vyrozprávať? A tak 
som počúvala. Informácie z prvej ruky.

Rodina pochádza priamo z Donbasu. Na Slovensko prišli v marci 2022 
a mali to šťastie, že im mal kto pomôcť s ubytovaním. Otec rodiny ostal 
na Ukrajine, pani Svetlana si v Bratislave našla prácu, ale pre ich dve 
školopovinné deti sa miesta v škole zatiaľ nenašli. A tak som sa pýtala 
na ich online režim. 

Mama Svetlana hovorí, že učiteľky, ktoré vyučujú, ostali v Donbase 
a učia priamo odtiaľ. Ani neviem, či to považujem viac za obdivuhodné, 
alebo šialené. Asi čosi z oboch. 

Pre deti sú tieto ženy oporou. Keďže nechodia do slovenskej školy, 
nemajú okolo seba kolektív rovesníkov, s ktorými by mohli nadviazať 
užší vzťah, ľahšie sa učiť jazyk, nadväzovať kamarátstva. Napriek tomu 
sa títo ľudia vďačne usmievajú. 

Hovoríme aj o tom, ako sú viacerí ich známi opäť na Ukrajine, ako sú 
radi, že sú doma. Vrátili sa do oblastí, ktoré nie sú ohrozené, kde sa 
už nebojuje. S povzdychom skonštatovala, že ich rodine to tak skoro 
nehrozí.

Keď som popri rozhovore sledovala Veroniku „v škole“, ponúkla 
som pomoc AMAVET-u, cez náš klubový projekt Podaj notebook 
ďalej! Slovo dalo slovo. Maroš Blažek nachystal vynovený 
notebook a o týždeň neskôr sme sa stretli znovu. Do poslednej 
chvíle vraj neverili. Veronika bola zaskočená, mama vďačná.  
Aj toto sú prejavy radosti!

Príbeh 2 - Vadim

Prešiel týždeň a odovzdávame 
ďalší notebook. 

Príbeh Vadima je podobný. 
Ostatne ako X ďalších na 
Slovensku. Jeho rodina 
pochádza z Luhanska, zažil 
sťahovanie do dedinky  
v Doneckej oblasti 
a následne evakuáciu na 
Slovensko. Vojna rozdelila aj 
túto rodinu. 

Aj Vadimov otec ostal na Ukrajine. Mama s deťmi sa ocitla v Bratislave. 
Všetko ostatné je ako cez kopirák. Mama pracuje v Bratislave, 
siedmak Vadim sa učí online cez mobil, jeho sestru čaká škola až 
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o rok. Ani on nemá miesto v slovenskej škole a sociálne kontakty detí 
sú obmedzené. 

Nikto z nich sa nesťažuje. 
Usmievajú sa. Pani Nasťa 
ma vyprevádza až na ulicu 
a hovoríme o tom, že by sa radi 
vrátili domov. Nemajú ale kam. 
Ich dom už nie je, nie je tam ani 
voda, ani elektrina... Nevie čo 
bude, ale potrvá to ešte dlho. 
A vrátili by sa veľmi radi.

Covid už dávno prehučal. Naše 
deti sa vrátili do škôl, aby boli 
v kolektíve a učili sa spoločne pri veľkej školskej tabuli. Utíchli aj veľké 
kampane na pomoc utečencom. Vrátili sme sa k vlastným problémom. 
Ale títo ľudia tu sú. Stále. Bez rozruchu žijú vďačne každý nový deň  
a vždy keď to dokážu, pomáhajú si navzájom.  

Odchádzam. Uvedomujem si, že tieto stretnutia potrebujem 
vyrozprávať chlapcom, ktorí notebooky dávajú vo voľnom čase 
dohromady a posunúť im aspoň trochu tej úprimnej vďaky, ktorej sa 
mi ušlo. 

Vo vnútri ma hreje, že aspoň formou repasovaných notebookov sme 
v tomto momente pomohli skvalitniť každodenný život dvoch mladých 
rodín. 

NEČAKANÉ VIANOČNÉ PREKVAPENIE

Iniciatíva Podaj notebook ďalej! uzatvára kalendárny rok 2022. Pred 
dvomi rokmi ju založil vysokoškolák Maroš Blažek. Počas pandémie 
covidu prišiel s myšlienkou repasovať staršie notebooky a posúvať 
ich deťom, ktoré sa nemali na čom vzdelávať on-line. Sme radi, že sa 
iniciatíve darí a že sa stále nájdu dobrí ľudia, ktorí túto sympatickú 
iniciatívu podporujú. 

Na záver roka by sme sa radi podelili o úsmevnú príhodu. 

Popri Marošovi sa nosným pilierom projektu stal aj jeho otec Marián 
Blažek. Pred pár dňami spoločne preberali škatule so staršími 
notebookmi, aby definitívne vytriedili, čo ešte má zmysel skladovať 
a čo definitívne pôjde do zberu. Ešte raz zobrali do rúk každý darovaný 
notebook, aby ho naposledy podrobili detailnej analýze.

V jednom notebooku bola nalepená obálka s nápisom - Dar pre AMAVET 
959 na súčiastky. Bol to jeden z tých notebookov, ktorý doniesol 
individuálny darca ešte v lete. Na prvý pohľad však išlo o vyslúžilca.

„Staručkému Lenovu, aj napísanému odkazu, som v júni venoval len 
zbežnú pozornosť. Notebook bol naozaj starý. Bolo jasné, že na svoje 
využitie si počká dlhšie. Ak vôbec. Lístok nalepený vo vnútri som 
pochopil tak, že celý ten stroj je na súčiastky, ako dar pre AMAVET. 
Tak ako bol, putoval do krabice s nápisom Na náhradné diely - možno 
raz!“, hovorí Marián.
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V decembri ho znovu otvoril. 

„Je pekný. So slzou v oku som ho ešte raz prehadzoval z ruky do ruky, 
až som ho nakoniec, skôr z nostalgie, znovu otvoril.“, priznáva Marián.

Aby mohol dať notebook do zberu, obálku odlepil. A tam...!

Stuhol, srdce na chvíľu určite vykazovalo nulovú frekvenciu... uvedomil 
si, čo by putovalo do zberu. 

Keďže som tento dar v lete od darcu osobne prevzala, netrvalo dlho 
a Darca sa pod ťarchou dôkazov priznal aj k finančnému daru. Vlastne 
priznala. 

Týmto, ešte raz za vianočný príbeh staručkého notebooku, finančný aj 
nefinančný dar ďakujeme Katke Lehotskej z Novej Bane.

Katkine staručké Lenovo síce doslúžilo, ale vďaka jej finančnému 
príspevku chlapci oživia iný notebook. A ten si určite nájde šťastne 
cestu k nejakému dieťaťu. 

EPILÓG - SME DÔLEŽITÍ

V roku 2022 sme my, amaveťáci, pozerali dopredu s nádejou na lepšie 
časy a optimizmom pre budúcnosť. Striktné zákazy a príkazy sa postupne 
uvoľnili, nám sa rozviazali ruky a mohli sme začať znovu naplno pracovať. 

Môj dedo, niekdajší riaditeľ Chirany, hovoril „Je poučné, keď sa potkneš 
a padneš, pretože vieš, že môžeš vstať a zvoliť si správny smer“. 

Začali sme znovu plánovať, online komunikácia síce nezanikla, preto-
že sme zistili, že aj tento nástroj je výborný popri priamej komuniká-
cii. Ozubené kolieska znovu začali do seba zapadať ako prístroj švajči-
arskych hodín. Víťazov Festivalu vedy a techniky sme mohli vyslať na 
svetové súťaže, už nie online, ale fyzicky. Úspech nás vystrelil k ešte väč-
šej chuti pracovať: 1. miesto na ISTEC v Indonézii, 1. miesto na Genius 
Olympiad, 2. miesto na EU Contest v Leidene, 3. miesto na Regeneron 
ISEF v Atlante... Kluby po Slovensku začali pracovať na svojich aktivi-
tách: iniciatíva Podaj notebook ďalej z Bratislavy, Astronomická univer-
zita v Partizánskom, Rozprávkový les v Divíne, krúžková súťaž mladých 
modelárov v Nitre, súťaž Robo Rave v Žiline a mnoho ďalších regionál-
nych či miestnych stretnutí, táborov a súťaží.

Na druhej strane nás trápil akútny nedostatok financií. Ministerská do-
tácia nie a nie prísť. Stenčené rodinné rozpočty vedúcich klubov, ktorí 
v prvých mesiacoch roka z vlastného dotujú klubovú činnosť, nedovo-
lili naplno rozvinúť realizáciu podujatí. Dotácia prišla v „júli“. Napriek 
rýchlemu sprocesovaniu a dodaniu regrantingom na klubové účty sa 
nepodarilo niektoré podujatia zachrániť. Škoda. 

V AMAVET-e máme klubových vedúcich, ktorí neúnavne bojujú s ne-
priazňou osudu formálneho aj neformálneho vzdelávania. Úprimne ma 
teší Cena Dionýza Ilkoviča pre amaveťáčku Mirku Feretovú zo Základnej 
školy sv. Mikuláša v Prešove. Alebo Janka Šošovičková zo súkromnej zá-
kladnej školy v Dubnici nad Váhom, ktorá bola nominovaná medzi TOP 
10 učiteľov Global Teacher Prize Slovensko. Dokonca aj v roku 2023 je 
nominovaná ďalšia amaveťáčka Ludmila Štupáková zo základnej školy 
v Divíne medzi TOP 10.
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Na záver môžem konštatovať: aj keď sa potkneme a spadneme, máme 
dôvod na to aby sme vstali, oprášili boľačky a vykročili správnym 
smerom. Verím tomu, že na Slovensku rastie dieťa, ktoré raz získa No-
belovu cenu aj vďaka takým vodcom ako máme v AMAVET-e.

Ing. Gabriela Kukolová, riaditeľka AMAVET

SIEŇ VEDÁTORSKÝCH TALENTOV
AMAVET 2022

Od založenia občianskeho združenia AMAVET v roku 1990 vzniklo 
veľké množstvo hodnotných, inšpiratívnych a osudových príbehov, 
ktoré posunuli mnohé deti a mladých dospelákov na životnú cestu 
objavovania nových vedecko-technických poznatkov. Nepreskúmaných 
prírodných zákonitostí je ešte veľa, tak ako je veľa aj mladých ľudí 
ochotných venovať vedeckému bádaniu svoj pracovný život v prípade, 
že ich v správnom okamihu zaujmeme a získame pre štúdium prírodných 
a technických vied. 

S cieľom budovania vedomostnej spoločnosti a ako motivujúci hnací 
motor a pozitívny príklad pre ďalšie generácie žiakov, založil AMAVET 
v roku 2017 tradíciu oceňovania úspešných žiakov, ktorí svojim 
trpezlivým bádaním dosiahli mimoriadne výsledky v oblasti vedy a 
techniky. Ocenením je ich uvedenie do  Siene vedátorských talentov 
AMAVET.

V každom kalendárnom roku sumarizujú v AMAVET-e svetové úspechy 
na jednotlivých súťažiach sveta a podľa vedných odborov.

V roku 2022 to boli:
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PUBLIKAČNÁ ČINNOSŤ
AMAVET REVUE

Vydávaním elektronického mesačníka AMAVET Revue, ISSN 1337-1703, 
sa AMAVET snaží zväčšovať rozhľad čitateľov v oblasti práce s deťmi, 
pričom nezabúda ani na tých najmenších. Cieľovou skupinou boli  
a stále aj sú AMAVET kluby, roztrúsené po celom Slovensku. Pravidelne 
sa tu nachádzajú dôležité informácie, a tiež reportáže z podujatí 
organizácie a jej klubov. Od marca 2006 začal AMAVET Revue vychádzať 
v elektronickej podobe a v tejto podobe je každý mesiac uverejnený na 
našej webovej stránke www.amavet.sk.
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ANALÝZA FINANCOVANIA 2022
 

PRÍJMY           %

Dotácia MŠVVaŠ SR       45,58

Dotácia verejnej správy        7,25

Fondy EU          9,36

Členské príspevky         0,14

2 percentá          2,98

Ostatné príjmy       34,69

SPOLU     100

http://www.amavet.sk
http://WWW.FESTIVALVEDY.SK
http://WWW.ZVEDAVIVEDCI.SK
http://WWW.LABAK.NET
http://WWW.AMAVET.SK/FESTIVAL-STYROCH-ZIVLOV/
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POĎAKOVANIE

Členovia Asociácie pre mládež, vedu a techniku - AMAVET, predsedníctvo 
AMAVET-u a dobrovoľníci vyjadrujú úprimné poďakovanie všetkým 
osobám, spoločnostiam a inštitúciám, ktoré akoukoľvek formou prispeli 
k úspešnému zorganizovaniu podujatí AMAVET-u v roku 2022.

Za rok 2022 úprimne ďakujeme:
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